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Skyttertinget 2017 

Norges Skytterstyre holdt ordinært Skytterting  
på Scandic Sunnfjord Hotel lørdag 29. juli 2017. 

 

 

Norges Skytterstyre: 
Bernt Brovold, president 

Heidi Skaug, visepresident 

Oddbjørn Meland, styremedlem 

Jens Sverre Knutsen, styremedlem 

Jan Åge Gjerstad, styremedlem 

Torben Knudsen, styremedlem 

Kjell Strand Hovland, styremedlem, leder DFSU 

Tor Rune Raabye, styremedlem, Sjef HV 

 

Administrasjonen: 

Jarle Tvinnereim, generalsekretær 

Tor Isak Laugen, økonomisjef, sekretær for Skyttertinget 

 

Møteledere: 

Jarle Gården 

Eigil Høgmo 
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Skyttersamlagenes representanter: 
1. Agder:  Steinar Paulsen 
2. Akershus:  Nina Granlund 
3.   Aust-Agder: Anders Metveit 
4.   Aust-Finnmark:  Jørn Vedhugnes 
7.   Drammen:  Morten Leine 
8.   Follo:  Ivar Liseter 
9.   Fosen:  Ketil Sunde 
10. Gauldal:  Trond Jære 
11. Telemark:  Per Kristian Aas 
12. Gudbrandsdal:  Arne Fossmo 
13. Hallingdal:  Bjørn Lieng 
14. Hardanger og Voss:  Jostein Bjørke 
15. Hedmark:  Hilde Lunden Lang-Ree 
16. Hitra og Frøya:  Sverre Henning Dyrø 
17. Hordaland:  Steinar Sørensen 
18. Inntrøndelag:  Magne Råde 
19. Lofoten:  Rino Leirvoll 
20. Namdal:  Roger Larsen 
21. Nordfjord:  Per Tore Taklo 
22. Nordmør:  Ola Krogstad 
23. Nord-Østerdal:  Stein Narjord 
24. Numedal:  Knut Lande 
25. Ofoten: Svein Inge Nordkild 
26. Opland:  Jonny Myhre 
27. Oslo:  Helge Lillekvelland 
28. Rana:  Arne Steinfjell 
29. Ringerike:  Morten Eken 
30. Rogaland:  Aril Strand 
31. Romsdal:  Svein Sæterøy 
32. Salten:  Henning Ivarrud 
34. Sogn Indre:  Bengt Næss 
35. Sogn Ytre:  Hall Midthun 
36. Solør:  Yngve Sannvoll 
37. Sunnfjord:  Torleif Skudalsnes 
38. Sunnhordland:  Ole Bennæs  
39. Sunnmør:  Rolv Arne Ljøen 
40. Søre Sunnmøre:  Olav Johan Lystad 
41. Troms:  Eva Rubbås-Risvik 
42. Uttrøndelag:  Ivar Otto Husby 
43. Valdres:  Ole Bergene 
44. Vefsn:  Steinar Aufles 
45. Vest-Agder:  Audun Rossevatn 
46. Vesterålen:  Torfinn Johnsen 
47. Vest-Finnmark:  Arnulf Losvar 
48. Vestfold:  Tom Knudsen 
49. Vest-Telemark:  John Kjell Lien  
50. Østerdal:  Karl-Erik Aalen 
51. Østfold:  Oddvar Andersen 



Skyttertinget 2017  Side 3  
  

 
 

Saksliste 

1. Skyttertingets konstituering 

2. Norges Skytterstyres årsmelding 2016 

3. Årsregnskap for 2016 med årsberetning 

4. Orienteringssak: Organisasjonsutvikling i DFS 

5. Søknad om tildeling av Landsskytterstevnet 2021 

6. Turnus for Landsskytterstevnet 

7. Instruks for Feltutvalget  

8. Skytebukse i klasse rekrutt og eldre rekrutt  

9. Forslag om å endre regler for benkeforslag ved valg på Skyttertinget  

10. Forslag om skriftlig avstemming på president og visepresident  

11. Forslag om kontrollkomite i DFS  

12. Antall ombud på ombudsmøter  

13. Landslotteriet 

14. Rullering av økonomisk prognose i langtidsplanen  

15. Satser for godtgjørelser til sentralt tillitsvalgte 

16. Valg 

 

  



Skyttertinget 2017  Side 4  
  

Sak 1: Skyttertingets konstituering 

Presidenten i Norges Skytterstyre, Bernt Brovold ønsket velkommen til det 119. ordinære 
Skytterting.  Presidenten ba på vegne av DFS om Skyttertingets tillatelse til å sende hilsnings-
telegram til vår høye beskytter Kong Harald V. Forsamlingen sang deretter Kongesangen.  
Skyttertinget mintes deretter de av skyttervennene som var gått bort etter forrige Skytterting. 

Presidenten overlot så ordet til Skyttertingets dirigenter som foretok opprop.  Ved oppropet var 8 
styremedlemmer og 48 skyttertingsrepresentanter til stede.  Møtelederne erklærte derved 
Skyttertinget 2017 som satt. 

Innkallingen og sakslisten ble enstemmig godkjent. 

Steinar Paulsen, Agder og Jostein Bjørke, Hardanger og Voss ble valgt til tellekorps.  Torleif 
Skudalsnes, Sunnfjord og Ole Bennæs, Sunnhordland ble valgt til å underskrive protokollen. 

Presidenten holdt deretter sin tale til Skyttertinget. 

Følgende hilste disse til Skyttertinget: 
- Christian Rekkedal, leder for hovedkomiteen LS 2017 
- Oberst Håkon Warø, stevnepresident LS 2017 
- Lars Høgh, DGI Skydning 
- Are Tomasgard, leder i Landsrådet for HV 
- Håvard Larsen fra Norges Skytterforbund 
- Viggo Hanssen fra Norsk Reserveoffisers Forbund 
- Monica Mattson fra Folk og Forsvar 

Etter lunsjpausen ønsket leder for hovedkomiteen LS 2018, Tor Jakob Reitan, velkommen til 
neste års landsskytterstevne i Stjørdal. 
 
 
 
Sak 2: Norges Skytterstyres årsmelding for 2017 (Vedlegg 1)   

Årboka for 2016 med Norges Skytterstyres årsmelding var på forhånd sendt ut til 
skyttertingsrepresentantene. 

Norges Skytterstyre besluttet enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Årsmelding for 2016 godkjennes. 
 
Følgende hadde ordet: Lillekvelland, Ivarrud, Fossmo, Brovold, Gjerstad. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling enstemmig vedtatt. 
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Sak 3: Årsregnskap for 2016 med årsberetning  (Vedlegg 2)   

Årsresultatet for 2016 ble kr. 856.784, herav kr. 451.390 tillagt fri egenkapital. 

Norges Skytterstyre besluttet enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Årsregnskap og årsberetning for 2016 godkjennes.  
 
Jan Åge Gjerstad redegjorde. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling enstemmig vedtatt. 
 
 
 

Sak 4: Orienteringssak: Organisasjonsutvikling i DFS    

Skyttertinget har gjennom DFS´ Langtidsplan 2016-2020 pålagt Norges Skytterstyre å 
gjennomføre en prosess med organisasjonsutvikling i DFS. 

Følgende oppdrag i langtidsplanen ligger til grunn for gjennomgangen: 

A. Oppdrag ref. pkt. 2.4: Organisasjonsutvikling i lag og samlag. 
1. Mål: Mer aktivitet i skytterlagene – aktivitet i flere skytterlag. 

Strategi: Organisasjonen skal være mest mulig funksjonell i alle ledd. 

Tiltak: 

a) Samlagene benytter konsept fra DFS til analyse og vurdering av lagsstrukturen i eget 
samlag. 

b) Gjenoppbygge lag med liten aktivitet der lokalisering eller ressurser tilsier at laget bør 
bestå. 

c) Stimulere til frivillig sammenslåing av lag med liten eller ingen aktivitet der 
forutsetningene ligger til rette for dette. 

d) Reisestøtte til samlag som driver oppsøkende virksomhet for å gjenoppbygge lagets 
aktivitetsnivå. 
 

B. Oppdrag ref. pkt. 7.1: Organisasjonsutvikling. 
Mål: Drive organisasjonens virksomhet rasjonelt i tråd med nåtidens krav og 
samfunnsutvikling. 

Strategi: Utvikle større grad av delegering mellom Skyttertinget, Skytterstyret og 
administrasjonen. 

Tiltak: 

a) Gjennomgang av delegasjon Skyttertinget – Norges Skytterstyre – Skytterkontoret. 
b) Revidere Skytterboka. 
c) Videreutvikle regionalt seminar som organisasjonens ledermøte. 
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d) Gjennomgå organiseringen med fokus på mer aktivitet, rasjonell drift og godt 
demokrati. 
 

Norges Skytterstyre nedsatte arbeidsgruppe bestående av tre styrerepresentanter, Kjell Strand 
Hovland, Jens Sverre Knutsen og Bernt Brovold, som utarbeidde en analyse av oppdraget, 
premisser og ytterligere rammer for det videre arbeidet. Administrasjonen har lagt notatet til 
grunn for saken, og samtidig justert notatet som følger saken.  

Foreløpige beslutninger av Norges Skytterstyre 
Norges Skytterstyre har diskutert hvordan dette oppdraget fra Skyttertinget bør løses og har 
foreløpig kommet fram til følgende: 

- En innstilling om DFS´ fremtidige organisasjon må være ferdig vinteren 2020 for 
sluttbehandling av Skyttertinget i 2020. 

- Hele organisasjonen skal vurderes fra skytterlag tom vårt sentralledd Skyttertinget, herav 
også vår administrative del Skytterkontoret. 

- Arbeidet skal være en åpen og demokratisk involverende prosess som engasjerer alle 
nåværende organisasjonsledd i DFS. Styret vil vurdere om det er nødvendig å legge fram 
og å diskutere delprodukter og foreløpige konklusjoner for Skyttertinget før 
sluttbehandling i 2020. 

- Det gjennomføres høringer på utkast i samlagene. Samlagene samordner innspill fra sine 
respektive skytterlag. 

- Orienteringssak på Skyttertinget 2017. 
- Visepresident Heidi Skaug blir leder av organisasjonsutvalget. 

 

Planlagt framdrift – milepæler: 

- 29. juli 2017: Orientering til Skyttertinget 
- Høsten 2017: Utarbeide mandat og nedsette utvalg for gjennomgang av organisasjonen 
- Høsten 2018: Høringsrunde i samlagene på viktige momenter som utvalget ønsker 

tilbakemelding på. 
- Skyttertinget 2019: Eventuelt legge fram enkeltsaker som det ønskes avklaring på. 
- Høsten 2019: Høringsrunde på utkast til organisasjonsplan. 
- Skyttertinget 2020: Behandling av organisasjonsplan.  

 
Vedlagt saken følger et utfyllende notat med en kort oppsummering av den historiske utviklingen 
av DFS, og hvordan prosessen med gjennomgang av organiseringen i DFS tenkes gjennomført. 
Norges Skytterstyre vil gi Skyttertinget en kort orientering om aktuelle tema og prosessen videre, 
og tar gjerne mot innspill fra tingdelegatene om gjennomføringa. 

 

Bernt Brovold innledet. 

Det ble fremmet synspunkter og innspill fra Nordkild, Bennæs, Lister, Krogstad, Skudalsnes, 
Lillekvelland, Vedhugnes, Jære. 
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Sak 5: Søknad om tildeling av Landsskytterstevnet 2021  

Skyttertinget 2012 vedtok turnus for Landsskytterstevnet (LS) med tildeling til Nord-Norge 
landsdel i 2021. Det foreligger søknad om tildeling fra Bodø Østre skytterlag. 

Administrasjonens drøfting 
Denne drøfting gjøres kortfattet med bakgrunn i at det kun er en søker. Videre fordi Bodø Østre 
skytterlag flere ganger tidligere har vært vertskap og arrangør av vellykkede landsskytterstevner. 
Hovedarena blir i likhet med tidligere landsskytterstevner på Bestemorenga. De praktiske planer 
for gjennomføringen vil ikke bli beskrevet i denne utredning da dette er listet i søknaden. 
President og generalsekretær har gjennomført møter med arrangøren, kommunen og 
fylkeskommunen der blant annet Håndbok for LS er gjennomgått med de krav og føringer som 
stilles til LS-arrangører. 

Søkeren har gitt følgende opplysninger i sin søknad. For punkter med uthevet skrift, er det stilt 
krav i Håndbok for Landsskytterstevnet om at de skal beskrives i søknad.  

Innhold i søknad Søkerens beskrivelse 
Søkerlag Bodø Østre skytterlag. 
Årsmøtevedtak Det er årsmøtevedtak om å søke LS 2021. 
Arrangert LS tidligere Åtte ganger, siste gang i 2011.  
Kommunens uttalelse Bodø kommune er positiv til at Bodø Østre skytterlag 

søker om å arrangere LS i 2021. Kommunen stiller 
anlegg og områder til disp. for overnatting m.m. 
Kommunens økonomiske medvirkning til LS behandles 
i løpet av 2017.   

Fylkeskommunenes uttalelse Nordland fylkeskommune er positiv til søknaden om å 
arrangere LS 2021, og er innstilt på å bidra med 
økonomisk støtte.  

Uttalelse fra Forsvaret Jf. avtale med Forsvaret om støtte til 
Landsskytterstevnet.  

Sentrale lokale 
samarbeidsorganisasjoner 

Ikke beskrevet.  

Hovedarena Bestemorenga kompaktarena.   
Bane 100/200m 100m banen har 25 skiver. 

200m banen har 55 skiver. 
Standplasser ønskes benyttet som de er med 
«båsdører» som beskyttelse for vind.  

Grovfelt I tilknytning til hovedarena. Løypelengde ca. 1,5 km.  
Finfelt I tilknytning til hovedarena.  
Stang og Felthurtig I tilknytning til hovedarena.  
Finale Stang og Felthurtig På hovedarena foran skytterhuset. 
Kommunikasjon til arena Aktuelt med ringbuss mellom skyttercamp og arena.  
IKT, data, nettverk strøm 
infrastruktur. 
(DFS har her stilt konkrete krav)  

Generelt god infrastruktur. 

Trafikk og parkering Parkering i tilknytning til hovedarena. Kapasitet 1600 
biler. 

Skyttercamp Det jobbes for å få på plass en sentrumsnær hoved-
camp. 
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Innhold i søknad Søkerens beskrivelse 
Aktuelle hoteller og innomhus 
innkvartering 

Byen har stor kapasitet på hotellsenger. I tillegg vil 
arrangøren formidle privat innkvartering.  

Fritidstilbud Regionen har et variert og godt fritidstilbud. 
Kommunen har som visjon å være en «Attraktiv 
hovedstad i Nord». Videre skal Bodø være en 
nyskapende kulturby. 

Organisasjonskart Beskrevet i søknad. 
Budsjett Budsjett på ca. 11 mill. kr., med resultat ca. 1,5 mill. 

kr. 
Ønsket tidspunkt 30. juli – 6. august.  
Andre forhold Søkeren fremhever følgende i sin søknad: 

- Arrangørkompetanse i Bodø Østre skytterlag 
og byen. 

- Kompakt anlegg – alt på ett sted. 
- Parkering for alle ved hovedarena. 
- Stor hotell- og overnattingskapasitet. 
- Hovedcamp «midt i byen». 
- 50 000+ innbyggere – mange spennende 

opplevelser og tilbud. 
- Bodø = 10 minutter til alt. 
- Trafikknutepunkt for bil, båt, bane og fly. 
- Kåret til Norges mest attraktive by i 2016.  

Bestemorenga er en svært kompakt arena der alle øvelser har utgangspunkt fra hovedarenaen. 
Det anses ikke å være tekniske utfordringer mht. gjennomføring av skytedisiplinene. Skytterlaget 
eier baneområdet og arena for Stang, felthurtig og finfelt. For området som skal benyttes til 
grovfelt er det inngått leieavtale med grunneiere.  

Det legges opp til å etablere en sentrumsnær hovedcamp i Bodø by. Det er ca. 8 km i 
kjøreavstand mellom sentrum og hovedarena på Bestemorenga.  Bodø by og regionen har et 
godt kultur- og aktivitetstilbud for tilreisende som ønsker å oppleve mer enn 
Landsskytterstevnet. 

Kravene om mer tilrettelegging og større profesjonalitet til LS arrangører øker nærmest fra år til 
år. Bodø Østre har tidligere vist seg som en svært velorganisert og entusiastisk arrangør med lang 
erfaring i å arrangere Landsskytterstevnet, selv om hendelsene 22. juli i forkant av 
Landsskytterstevnet i 2011 satte et sterkt preg på arrangøren og arrangementet. 
 
 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag til vedtak for 
Skyttertinget 2017: 
Bodø Østre skytterlag tildeles Landsskytterstevnet for 2021. 

Arrangøren må forholde seg til forutsetninger for arrangementet som framkommer i 
arrangøravtalen og tildelingsnotat fra Norges Skytterstyre, samt avtalen mellom Forsvaret og DFS 
vedrørende støtte til Landsskytterstevnet for perioden 2021-2030. 

Norges Skytterstyre besluttet deretter enstemmig følgende innstilling: 
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Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Bodø Østre skytterlag tildeles Landsskytterstevnet for 2021. 

Arrangøren må forholde seg til forutsetninger for arrangementet som framkommer i 
arrangøravtalen og tildelingsnotat fra Norges Skytterstyre, samt avtalen mellom Forsvaret og DFS 
vedrørende støtte til Landsskytterstevnet for perioden 2021-2030. 
 
Torben Knudsen redegjorde. Etter avstemming takket Henning Ivarrud for tilliten på vegne av 
Bodø Østre skytterlag. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling enstemmig vedtatt. 
 
 
 
Sak 6: Turnus for Landsskytterstevnet      
Ettersom Nord-Norge 2021 er siste sted etter turnusplanen for Landsskytterstevnet, er det 
nødvendig at det tas opp en sak på Skyttertinget 2017 om framtidig turnus for 
Landsskytterstevnet.  
 
På Skyttertinget 2012 ble det gjort følgende vedtak:  
 
For 5-årsperioden fra 2017 – 2021 tildeles Landsskytterstevnet etter denne landsdelsturnus: 
2017: Vestlandet 
2018: Midt-Norge 
2019: Sørlandet 
2020: Østlandet 
2021: Nord-Norge 
 
Dersom det ved søknadsfristens utløp ikke er søkere om å arrangere LS, utlyser Norges 
Skytterstyre snarest stevnet på nytt til alle landsdeler. Tildeling foretas i slike tilfeller av 
Skyttertinget tre år i forveien. 
 
Administrasjonens drøfting 
Administrasjonen mener turnussaken denne gang bør tas over to Skytterting. For Skyttertinget 
2017 anbefaler administrasjonen at det kun legges turnus for Landsskytterstevnet i 2022. Dette 
på grunn av at det er å anbefale at man avventer LS-utvalgets innstilling som kommer 1. februar i 
2018.  
 
LS-utvalget har ikke i sitt mandat at de skal drøfte eventuell turnus i framtid, men det kan likevel 
komme argumentasjon som kan påvirke til hvordan man tenker om hvordan turnusen bør 
organiseres framover. Dette spesielt på grunnlag av at LS-utvalget skal gjennomgå økonomiske 
forhold knyttet til LS i framtid. 
 
For 2022 er det Vestlandet som står for tur, om man velger å forlenge den turnus som ble lagt på 
Skyttertinget i 2012. Administrasjonen mener det er logisk i forhold til den turnus som ble lagt i 
2012. Administrasjonen har innhentet opplysninger om at Voss skyttarlag i tilfelle vil være søker 
til LS i 2022. Førde er også forespurt, og har gitt tilbakemelding om at de ikke har planer om å 
søke hvis Voss søker. 
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Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag til Skyttertinget 
2017: 
Landsskytterstevnet 2022 legges til Vestlandet landsdel, med søknadsfrist 1. februar 2018. Videre 
turnus for Landsskytterstevnene fra og med 2023 fremmes som sak på Skyttertinget 2018.   
 
Norges Skytterstyre besluttet deretter enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 
Landsskytterstevnet 2022 legges til Vestlandet landsdel, med søknadsfrist 1. februar 2018. Videre 
turnus for landsskytterstevnene fra og med 2023 fremmes som sak på Skyttertinget 2018.   
 
Oddbjørn Meland redegjorde. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling enstemmig vedtatt. 
 
 
 
Sak 7: Instruks for Feltutvalget        

Skyttertinget vedtok i sak 6/2016 at Utvalg for skifeltskyting skulle endres til Feltutvalget, og 
ivareta alle feltdisipliner i DFS. Instruks for feltutvalget og forslag til kandidater i feltutvalget 
legges fram for Skyttertinget 2017. Feltutvalget trer i funksjon når instruks og valg er 
gjennomført, i praksis rett etter Landsskytterstevnets avslutning.  
 
Administrasjonens drøfting 
Feltutvalget er et rådgivende organ for Norges Skytterstyre, og er således underlagt styret. 
Forslag til instruks for feltutvalget bygger på instruksen for DFSU og Skifeltutvalget. Vi foreslår å 
bruke forkortelsen DFSFU for Feltutvalget. I instruksen tas det med valgordning første året, slik at 
man får innarbeidet en turnus som følger samme system som DFSU har i dag.  
 
Utvalget hovedoppgave er å legge best mulig til rette for større aktivitet i feltdisiplinene. Det er 
tatt med noen oppgaver fra instruksen til Skifeltutvalget slik at man sikrer kontinuitet i arbeide 
med skifelt og skogsløp med skyting. Her har vi også tatt representant som skal følge opp og 
kontrollere gjennomføring av NM skifelt, NM skogsløp og NC i feltdisipliner. På 
Landsskytterstevnet blir det oppnevnt egen jury. 
Utvalgets gjøremål er vidtomspennende, og det det blir et svært viktig utvalg i det sentrale 
arbeidet med å øke aktiviteten i feltskyting. Som følge av dette foreslår administrasjonen at det 
må etableres feltutvalg i samlagene og et feltutvalg eller minst feltkontakt i skytter-lagene. For å 
sikre en økt satsing på feltskyting er det viktig at samlagene og skytterlagene følger opp sentrale 
tiltak, og vi mener det best kan sikres gjennom egne feltutvalg med instrukser som er forankret i 
Skyttertinget. Dette blir tilsvarende ordning som med DFSU.  
 
Kapittel 18 i Skytterboka er nå Skifeltskyting/skogsløp med feltskyting. Det er naturlig å endre 
kapitlet til «Feltdisiplinene», med instrukser for feltutvalgene. Innledningsvis tas det med 
kompetanse og en kort beskrivelse av hvilke disipliner som inngår i begrepet feltdisiplinene.  
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Norges Skytterstyre besluttet enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 
 
Det vedtas følgene instrukser for feltutvalg i DFS: 
 
KAPITTEL 18: FELTDISIPLINENE 
 
Kompetanse 
Regelverk angående hvilke feltutvalg, og sammensetningen av disse, vedtas av Skyttertinget. 
Øvrige bestemmelser kan vedtas av Norges Skytterstyre.  
 
18.100 Instrukser 
Instruksene er godkjent av Skyttertinget i sak 7/2017. Instruksene gjelder for hhv. det sentrale 
Feltutvalget, samlagenes feltutvalg og skytterlagenes feltutvalg/feltkontakt.  
Feltdisiplinene omfatter feltskyting, Stangskyting, felthurtigskyting, skifeltskyting og skogsløp 
med skyting.  
 
18.110 Instruks for Det frivillige Skyttervesen/Feltutvalget 
1. Det frivillige Skyttervesen/Feltutvalget anvender som forkortelse DFSFU. 
 
2. Feltutvalget består av 5 medlemmer med varamedlemmer, og velges av Skyttertinget.  
Det skal være ett medlem fra hver landsdel, med personlige varamedlemmer.  
 
3. Utvalget er et rådgivende organ som er underlagt Norges Skytterstyre. Generalsekretær/Ass. 
generalsekretær og utdanningssjefen skal varsles om og kan delta i utvalgets møter. DFS’ 
utdanningskonsulent er utvalgets faste sekretær. 
 
4. Funksjonstiden for medlemmene er 2 år, og det går ut henholdsvis to og tre. Første gang 
velges to medlemmer for ett år. Utvalgets leder og nestleder velges av Skyttertinget for 1 år om 
gangen blant de fem medlemmene.  
 
5. Utvalget hovedoppgave er å arbeide for å styrke aktiviteten i feltdisiplinene etter planer 
godkjent av Norges Skytterstyre. Arbeidet omfatter: 

a. Utarbeide aktivitetsplaner og budsjett for feltdisiplinene. 
b. Påvirke samlag og skytterlag til å tilrettelegge for feltdisiplinene. 
c. Finne arrangør for NM i skifelt, NM i skogsløp med skyting og NC i feltdisipliner i 

samarbeid med Skytterkontoret.  
d. Oppnevne representant som skal kontrollere opplegget og gjennomføringen av NM 

skifeltskyting, NM skogsløp med skyting og NC i feltdisipliner. 
e. Utvalget tar endelig avgjørelse i ankesaker fra NM skifeltskyting, NM skogsløp med skyting 

og NC i feltdisipliner. 
f. Fremme aktivitetsplaner og budsjettforslag til Norges Skytterstyre for godkjenning. 
g. Skrive årsmelding til Norges Skytterstyre.  

 
6. Landsdelenes representanter skal holde kontakt med samlagenes feltutvalg i sin landsdel. De 
skal delta på regionale seminarer for sine respektive landsdeler og inviteres til større møter i 
landsdelen. De skal også holde seg orientert om Skytterstyrets og Skyttertingets beslutninger.  
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7. Utvalget skal samarbeide med Forsvaret/Heimevernet i relevante saker. 
 
8. Utvalgets tidsfrister til Norges Skytterstyre: 

a. Innen 1. mars hvert år skal utvalget utarbeide årsmelding for feltvirksomheten. 
b. Innen 1. april hvert år skal utvalget fremme forslag om planlagte aktiviteter og bevilgning 

til feltdisiplinene for kommende år.  
c. Innen 15. oktober hvert år skal utvalget utarbeide årsplan med detaljert budsjett og 

møteplan for neste års virksomhet.  
 

9. Fortløpende saker av betydning som ikke er med i de forelagte planer som Skytterstyret har 
vedtatt, skal legges fram for Skytterstyret snarest mulig. 
 
18.120 Instruks for skyttersamlagenes feltutvalg 
1. Det skal være et feltutvalg i hvert skyttersamlag. Utvalget er underlagt samlagsstyret. Utvalgets 
medlemmer velges av ombudsmøtet, og funksjonstiden er 2 år.    
 
2. Utvalgets hovedoppgave er å arbeide for å styrke aktiviteten i feltdisiplinene. Utvalget skal 
lede kurs og opplæringsvirksomhet, samt koordinere feltaktivitetene i samlaget.  
 
3. Utvalget skal ha jevnlig kontakt med skytterlagene i samlaget, og være samlagets bindeledd til 
det sentrale utvalg (DFSFU). 
 
4. Utvalget skal utarbeide forslag til årsplan med budsjett for samlagets feltaktiviteter, herunder 
kurs, opplæringsvirksomhet og terminliste. Årsplanen legges fram for ombudsmøtet.  
 
5. Utvalget skal utarbeide årsmelding for feltdisiplinene i den form som samlaget bestemmer. 
 
18.130 Instruks for skytterlagenes feltutvalg/feltkontakt 
1. Det bør nedsettes et feltutvalg eller minst oppnevnes en feltkontakt i hvert skytterlag. 
 
2. Utvalgets hovedoppgave er å tilrettelegge for feltaktivitetene i skytterlaget.  
 
3. Virksomheten bør drives etter følgende retningslinjer: 

a. Kurs og opplæringsvirksomhet i feltdisiplinene. 
b. Arrangere samlinger og konkurranser i feltdisiplinene.  
c. Samarbeide med lagets ungdomsutvalg om rekrutteringstiltak.  
d. Samarbeide med samlagets feltutvalg. 

 
4. Holde oversikt på bidrags- og tilskuddsordninger, og samordne rapportering med samlaget. 
 
 
Heidi Skaug redegjorde. 
 
Nordmør skyttersamlag fremmet følgende forslag til endringer i instruksens pkt. 18.120 
(endringene er vist med rød kursiv skrift): 

1. Det skal være et feltutvalg i hvert skyttersamlag bestående av maks 3 medlemmer. 
Utvalget er underlagt samlagsstyret og leder går inn som medlem i styret. Samlagsstyrets 
medlemmer er valgbare til vervene. Utvalgets medlemmer velges av ombudsmøtet og 
funksjonstiden er 2 år. 
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2. Utvalgets hovedoppgave er å arbeide for å styrke aktiviteten i feltdisiplinene. Utvalget 
skal lede kurs og opplæringsvirksomheten i samarbeid med utdanningskontakt og 
ungdomsutvalg, samt koordinere feltaktivitetene i samlaget. 

3. Ingen endring 
4. Utvalget skal utarbeide forslag til årsplan for samlagets feltaktiviteter. Planen inngår i 

samlagets års/handlingsplan og skal legges fram for ombudsmøtet. 
5. Ingen endring 

 
 
Følgende hadde ordet:  
Krogstad, Skaug, Myhre, Skudalsnes, Meland. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling, med tillegg og endringer i punkt 18.120 som foreslått av 
Nordmør skyttersamlag ble enstemmig vedtatt. 
 
 
 
Sak 8: Skytebukse i klasse rekrutt og eldre rekrutt   

Norges Skytterstyre vedtok i sak 103/2016 å innføre et eget regelverk for bekledning i klasse 
rekrutt og eldre rekrutt gjeldende fra 1.1.17. Regelverket sa at det i disse klassene kun skulle 
være tillatt å benytte skytterjakke, skytterlue, skytterhanske og albuebeskyttere. Dette betyr i 
praksis at spesiallaget skytebukse og skytesko ikke er tillatt.  
 
I etterkant av vedtaket kom det innspill som gjorde at Norges Skytterstyre behandlet saken på 
nytt i sak 115/2016. 
 
Resultatet av den nye behandlingen i sak 115/2016 var at innføringen av regelverket ble utsatt til 
1.1.18 for klasse eldre rekrutt 14-15 år, mens vedtaket ble stående for rekrutt 11-13 år.  
 
Samlagene Aust-Agder, Hordaland, Nordfjord, Oslo, Sogn-Ytre, Sunnhordland og Østfold har gjort 
ombudsmøtevedtak om at saken skal fremmes for Skyttertinget 2017. Aust-Agder, Hordaland, 
Oslo og Østfold mener at hele regelen bør revurderes, mens de øvrige samlagene mener at den 
kun bør revurderes for klasse eldre rekrutt.  
 
Administrasjonens drøfting 
Aller først ønsker administrasjonen å få frem at intensjonen med regelverket er å bidra til at vi 
kan beholde våre yngste skyttere lengst mulig i skytterlagene og på den måten nå målene satt i 
Langtidsplanen 2016-2020. Regelverket ansees som en av flere viktige faktorer som muliggjøre 
dette.  
 
I denne drøftingen ønsker vi å gjøre rede for argumentet om at regelverket kan bidra til å minske 
det opplevde utstyrskravet, samt gjøre skyttersporten mer tilgjengelig for de som ikke kommer 
fra ressurssterke hjem. Avslutningsvis vil vi ta for oss motargumenter som har kommet frem i 
etterkant av vedtaket i styret.  
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Opplevd utstyrspress? 
Ord som «utstyrsjag» og «utstyrshysteri» blir ofte brukt i andre idretter. Det har vært mye fokus 
på dette de senere årene og forskning viser at barn og unge ufrivillig blir utestengt fra idrett på 
grunn av foreldrenes inntekt. Det er dette klasseskillet i idretten administrasjonen mener man er 
med på å redusere ved å gjøre det opplevde kravet til utstyr mindre.  
 
Det har de senere årene utviklet seg en trend hvor enkelte ungdomsskyttere i alderen 11-14 år 
skyter konkurranser i målsydde skytedresser. Dette er ofte de samme skytterne som er med på å 
prege den øvre halvdelen av resultatlista. Mange, både foreldre og skyttere, føler nok derfor at 
det er en fordel resultatmessig å benytte slikt utstyr. Med tanke på at skytebukse ikke er et 
nødvendig plagg for å delta i klasse rekrutt og eldre rekrutt er det derfor uheldig at dette likevel 
kan oppleves slik.  
Det frivillige Skyttervesen har satt seg som mål å være en utdanningsinstitusjon for ungdom som 
skal være attraktiv og inkluderende (jfr. kjerneverdiene i langtidsplanen). Det skal være fokus på 
bredde og at flest mulig skal oppnå mestring og utvikling på sitt nivå. Derfor er det viktig å legge 
til rette for at flest mulig kan delta i ung alder uten at det skal koste for mye.   
 
Hva gjør andre? 
Det er ikke bare DFSU og Norge Skytterstyre som tar denne problematikken alvorlig. En lang 
rekke organisasjoner, med Røde Kors, Redd Barna og Norges Idrettsforbund i spissen, startet 
allerede i 2013 det som kalles Nasjonal dugnad mot fattigdom og utenforskap blant barn og unge 
(NDFU). Denne dugnaden har blant annet resultert i verktøyet www.allemed.no, men det har 
også vært med på å øke fokuset på et tabu i dagens norske samfunn; fattigdom. I tillegg har det 
høsten 2016 pågått en større debatt i media hvor kjente idrettsutøvere og –ledere har gått ut 
mot dagens idrett og kritisert den for å ekskludere barn på bakgrunn av foreldrenes økonomi.  
 
Både alpint og langrenn opplever at økonomi og utstyrshysteri er en utfordring. I langrenn har de 
ikke gått til det skritt å innføre et eget utstyrsregelverk for barn og ungdom, men de anbefaler i 
sine barneidrettsbestemmelser at barn under 12 år kun skal ha ett par ski til hver stilart.1 I alpint 
følger de internasjonale regelverket og dette endrer seg nesten hvert år. Det er derfor bestemt at 
barn og ungdom skal ha en forsinkelse på innføring av nye regler slik at presset på å til enhver tid 
måtte fornye utstyret ikke skal bli for stort.2 Også Norges Idrettsforbund innrømmer at de har 
store utfordringer når det kommer til dette temaet.3   
Dette viser at alle de store idrettene i senere tid har økt fokuset på å holde kostnadsnivået på et 
lavest mulig nivå i de yngste klassene.  
 
Hvor stort er egentlig problemet? 
En NOVA-rapport fra 2010 viser at barn og unge i familier med lave inntekter deltar sjeldnere i 
organiserte fritidsaktiviteter.4 Statistikk utarbeidet av SSB viser at antallet barn som vokser opp i 

                                                      
1 http://www.skiforbundet.no/barn-og-skiidrett1/barneidrettsbestemmelser/for-barn-og-ungdom/ 
2 http://www.skiforbundet.no/PageFiles/1261/14.v.1%20Spesielle%20bestemmelser.pdf 
3 http://www.vg.no/nyheter/meninger/foreldre-og-barn/kronikk-for-dyrt-for-mange-aa-drive-idrett/a/23430602/  
4 http://www.hioa.no/Om-HiOA/Senter-for-velferds-og-
arbeidslivsforskning/NOVA/Publikasjonar/Rapporter/2010/Barn-og-unges-levekaar-i-lavinntektsfamilier  

http://www.allemed.no/
http://www.skiforbundet.no/barn-og-skiidrett1/barneidrettsbestemmelser/for-barn-og-ungdom/
http://www.skiforbundet.no/PageFiles/1261/14.v.1%20Spesielle%20bestemmelser.pdf
http://www.vg.no/nyheter/meninger/foreldre-og-barn/kronikk-for-dyrt-for-mange-aa-drive-idrett/a/23430602/
http://www.hioa.no/Om-HiOA/Senter-for-velferds-og-arbeidslivsforskning/NOVA/Publikasjonar/Rapporter/2010/Barn-og-unges-levekaar-i-lavinntektsfamilier
http://www.hioa.no/Om-HiOA/Senter-for-velferds-og-arbeidslivsforskning/NOVA/Publikasjonar/Rapporter/2010/Barn-og-unges-levekaar-i-lavinntektsfamilier
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familier med vedvarende lav inntekt i Norge er på 92.000.5 NDFU beskriver denne utviklingen 
som skremmende og de oppfordrer til at alle må ta grep for at flest mulig skal få mulighet til å 
være med i idretten.  
 
Dårlig økonomi er derfor i mange tilfeller en direkte årsak til at barn og unge holdes utenfor 
idrettslivet. Dette har ikke barnet selv skyld i, og som det også blir oppfordret til på 
www.allemed.no, er det viktig at bevisstheten rundt dette problemet øker slik at flest mulig får 
mulighet til å delta uavhengig av foreldrenes økonomi.  
 
Argumenter imot innføringen av regelverket: 
Vi har registrert følgende motargumenter for regelverket: 

• Buksa beskytter skytteren mot underlaget i både bane og felt. 
• Det er mange i klassene, spesielt klasse eldre rekrutt, som allerede har kjøpt dette 

utstyret. Dette argumentet ble etterkommet av Norges Skytterstyre da de utsatte regelen i 
klasse eldre rekrutt til 2018. 

• Det er nødvendig å benytte skytebukse i konkurransen for å venne seg til dette før de blir 
junior-skytter. 

• Forutsigbarhet. Det pekes på at det er lite forutsigbart at det kommer et nytt regelverk 
som kort tid etter skal tre i kraft. Dette argumentet ble etterkommet av Norges 
Skytterstyre da de utsatte regelen i klasse eldre rekrutt til 2018. 

• Mange mener at DFSU og Norges Skytterstyre heller burde innføre en subsidieordning på 
ammunisjon for ungdomsskytterne. Det er imidlertid ikke lenger tillatt å benytte 
offentlige midler fra Forsvarsdepartementet på denne måten. Støtte til ammunisjon går 
nå gjennom Frifond-ordningen (med egne regler for bruk av disse midlene).  

• Det har vært hevdet at regelverket er uheldig siden det hindrer rekrutt- og eldre rekrutt-
skyttere som erstatter juniorer på lagskytinger/samlags-skyting i klasse junior i å delta. 
Dette stemmer ikke. En rekrutt/eldre rekrutt som skyter juniorprogram kan bruke 
skytebukse og skytesko. 

 
Administrasjonen råder DFSU og Norges Skytterstyret til å tenke langsiktig i saken og med det 
bidra til at flest mulig barn og unge kan drive med skyting også i fremtiden.  
 
DFSUs utalelse (se DFSU-sak 2/2017): 
DFSU råder Norges Skytterstyre til å vedta at Skytterbokas pkt. 7.224 under «Påkleding» beholdes 
som i dag.  
 
 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag til Skyttertinget 
2017: 
Skytterstyret sitt vedtak i sak 103 og 115/2016 opprettholdes. Det vil si at bekledningsregelverket 
for klasse eldre rekrutt iht. pkt. 7.224 innføres fra og med 1.1.2018.  
 
Bernt Brovold fremmet først følgende forslag: 
Sak til Skyttertinget skal også omfatte regelverket for bekledning i klasse rekrutt 11-13 år, selv om 
bare 4 samlag har krevd dette. 
 

                                                      
5 https://www.ssb.no/inntekt-og-forbruk/artikler-og-publikasjoner/inntektsforskjellene-oker-blant-
barnefamiliene 

http://www.allemed.no/
https://www.ssb.no/inntekt-og-forbruk/artikler-og-publikasjoner/inntektsforskjellene-oker-blant-barnefamiliene
https://www.ssb.no/inntekt-og-forbruk/artikler-og-publikasjoner/inntektsforskjellene-oker-blant-barnefamiliene
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Avstemming: 
Brovold sitt forslag ble vedtatt med 6 mot 2 stemmer. Brovold, Skaug, Meland, Knudsen, Gjerstad 
og Halset stemte for Brovold sitt forslag, mens Hovland og Knutsen stemte for at sak til 
Skyttertinget om bekledningsregelverket kun skulle gjelde klasse eldre rekrutt.  
 
Oddbjørn Meland fremmet deretter følgende forslag: 
Norges Skytterstyre sitt vedtak i sakene 103 og 115/2016, om å forby bruk av spesiallaget 
skytterbukse og skytesko i konkurranser for klassene rekrutt 11-13 år og klasse eldre rekrutt 14 
og 15 år oppheves. Regelverkets punkt 7.222 og 7.224 endres tilsvarende. 
 
Avstemming: 
Administrasjonens forslag vedtatt med 4 mot 3 stemmer. 1 blank stemme. Brovold, Skaug, 
Knutsen og Hovland stemte for administrasjonens forslag, mens Meland, Knudsen og Gjerstad 
stemte for Meland sitt forslag. Halset stemte blankt.  
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 
Norges Skytterstyre sitt vedtak i sak 103/2016 og 115/2016 opprettholdes. Det vil si at 
bekledningsregelverket for klasse rekrutt iht. pkt. 7.222 blir som gjeldende ordning, og at 
bekledningsregelverket for klasse eldre rekrutt iht. pkt. 7.224 innføres fra og med 1.1.2018.  
 
 
Kjell Strand Hovland redegjorde for Norges Skytterstyres innstilling. 
 
Oddbjørn Meland fremmet deretter følgende forslag: 
Norges Skytterstyre sitt vedtak i sakene 103 og 115/2016, om å forby bruk av spesiallaget 
skytterbukse og skytesko i konkurranser for klassene rekrutt 11-13 år og klasse eldre rekrutt 14 
og 15 år oppheves. Regelverkets punkt 7.222 og 7.224 endres tilsvarende. 
 
Følgende hadde ordet:  
Meland, Knudsen, Losvar, Nordkild, Fossmo, Midthun, Skudalsnes, Liseter, Bennæs, 
Lillekvelland, Lande, Narjord. 
 
Vedtak: 
Oddbjørn Melands forslag ble vedtatt med 42 stemmer mot 14 stemmer for Norges Skytterstyres 
innstilling. 
 
 
 
Sak 9: Forslag om å endre regler for benkeforslag ved valg på  
Skyttertinget         
 
Akershus skyttersamlag og Vestfold skyttersamlag har fremma forslag om å endre reglene for 
benkeforslag ved valg på Skyttertinget.  
 
Akershus skyttersamlag foreslår følgende endring i § 2-11:  
Tillegg til pkt. 2, bokstav a): Benkeforslag på kandidater som ikke er foreslått innen 1. februar 
tillates ikke. Forslag på andre kandidater enn valgkomiteens innstilling skal leveres skriftlig til 
dirigenten og skal straks refereres.  
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Akershus legger også til grunn at dette vil være samme praksis som for saker til tinget, jf. § 2-7 e) 
første setning: Saker som er for sent innsendt kan ikke tas opp til behandling.  
 
Akershus begrunner sitt forslag med at de ønsker at et valg til sentralt tillitsvalgte skal være mest 
mulig forutsigbart, og at alle har mulighet til å skaffe seg et minimum av kunnskap om den 
enkelte kandidat. Akershus mener at dagens ordning med benkeforslag på nye kandidater gjør at 
det er sannsynlig at en stor del av de som sitter på tinget opplever å få kun et navn uten at de har 
noen reell kjennskap til vedkommende.  
 
Vestfold skyttersamlag foreslår å stryke setninga i punkt 1.300, § 3-3: «Hver tingrepresentant kan 
for Skyttertinget fremme forslag på valg». 
 
I begrunnelsen fra Vestfold framgår det at deres forslag innebærer at det kun er forslag på 
kandidater som er sendt valgkomiteen innen gitt frist som kan velges inn i sentrale verv i 
organisasjonen. Forslaget er således i praksis det samme som Akershus sitt.  
 
Dagens ordning er at Skyttertingets representanter kan fremme benkeforslag på nye kandidater 
uten nærmere skriftlig presentasjon. Valgkomiteen skal sammen med innstillingen sende en 
skriftlig presentasjon av nye kandidater til verv sentralt i organisasjonen.  
 
Administrasjonens drøfting 
En utfordring med dagens ordning er at samlagene må sende inn forslag på kandidater til 
sentrale tillitsverv innen 1. februar, altså et halvt år før valget skjer under Skyttertinget. Det kan 
skje endringer fra 1. februar til Skyttertinget som gjør at nye kandidater som ikke er foreslått 
innen 1. februar blir aktuelle. Det kan òg være at foreslåtte kandidater per 1. februar ikke lenger 
er aktuelle for sentrale tillitsverv når man kommer til Skyttertinget.  
 
Valgkomiteen kan innstille andre kandidater enn de som er foreslått, og levere sin innstilling 
innen 30. april. Det kan tenkes at tingrepresentantene har nye kandidater, også sett i forhold til 
valgkomiteens innstilling, som de ønsker å fremme som benkeforslag. Spørsmålet blir om det er 
demokratisk betenkelig å ikke ha mulighet til å fremme forslag på nye kandidater som ikke 
fremma innen 1. februar.  
 
Administrasjonen har stor forståelse for at man ønsker kunnskap om kandidater som blir 
foreslått, og det var også bakgrunnen for at Skyttertinget vedtok at det skal følge med en skriftlig 
presentasjon av nye kandidater til sentrale tillitsverv. Administrasjonen forstår godt denne 
sakens forslagsstillere i deres ønske om at man skal ha respekt for den tidsfrist som er satt til 1. 
februar. Hvis ikke det skjer, blir valgkomiteens arbeid svært vanskelig. Det er derfor ikke «god 
skikk» å fremme kandidater senere, og det bør derfor kun foregå i særskilte unntakstilfeller.   
 
Et alternativ til forslagene fra Akershus og Vestfold kan være at nye kandidater som ikke er 
foreslått per 1. februar, må fremmes før Skyttertingets åpning med skriftlig presentasjon.  
En slik ordning vil tilsvare reglen med at valgkomiteens foreslåtte kandidater ikke kan trekke seg 
etter at Skyttertinget har begynt, jf. § 2-11, pkt. 3 a). Forslaget kan overleveres sekretariatet før 
Skyttertingets åpning, og deles ut til tingrepresentantene snarest mulig.  
Tingrepresentantene vil da få mulighet til å gjøre seg kjent med nye kandidater før de formelt 
fremmes under valget.  
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Dagens ordning sikrer alle en demokratisk rett til å fremme kandidater. Alle skytterlags-
medlemmer, skytterlag og samlag kan fremme forslag innen 1. februar. Valgkomiteen gir sin 
innstilling, som sendes ut sammen med sakspapirene til Skyttertinget. Tingrepresentantene har 
god tid til å gjøre sin vurdering av foreslåtte kandidater. Tingrepresentantene har anledning til å 
fremme nye kandidater på Skyttertinget, og det synes å være demokratisk rett at de fortsatt får 
anledning til å gjøre det. Det er tingrepresentantene som skal gjøre vedtak, og velge sentralt 
tillitsvalgte. Da er det naturlig at de også kan fremme benkeforslag på nye kandidater, på lik linje 
med at de kan fremme alternative forslag til saker som er til behandling på Skyttertinget.  
 
Ut fra en samlet vurdering anbefaler administrasjonen at dagens ordning med mulighet for å 
fremme benkeforslag på nye kandidater opprettholdes.  
 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag til Skyttertinget 
2017: 
Dagens ordning med at Skyttertingets representanter kan fremme benkeforslag på nye 
kandidater til valg opprettholdes.  
 
Norges Skytterstyre besluttet deretter enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 
Dagens ordning med at Skyttertingets representanter kan fremme benkeforslag på nye 
kandidater til valg opprettholdes.  
 
 
Jens Sverre Knutsen redegjorde. 
 
Akershus skyttersamlag fremmet følgende forslag: 
Tillegg til pkt. 2, bokstav a): Benkeforslag på kandidater som ikke er foreslått innen 1. februar 
tillates ikke. 
 
Følgende hadde ordet:  
Granlund, Lillekvelland, Bennæs 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling ble vedtatt med 55 stemmer mot 1 stemme for Akershus sitt 
forslag. 
 
 
  
Sak 10: Forslag om skriftlig avstemming på president og visepresident  
  
Øvre Eiken skytterlag har gjennom Vest-Agder skyttersamlag sendt forslag om å innføre krav til 
skriftlig avstemning for valg på president og visepresident i DFS.  
 
Forslaget til Øvre Eiken skytterlag er ikke gitt noen begrunnelse. Det er rett som forslagsstiller 
skriver at det fram til 1996 var det et krav til skriftlig avstemning, men at reglene ble endret etter 
et forslag fra daværende Lovutvalg.  
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Regelverket fram til i fjor var slik at det i realiteten var møtelederne (tingdirigentene) som 
avgjorde om det skulle være skriftlig avstemning. Det har også vært praktisert slik senere etter 
1996 når det har vært valg på president og visepresident, selv om det har vært bare en kandidat. 
De øvrige valg har vært avholdt med akklamasjon om det har vært bare en foreslått kandidat.  
På Skyttertinget 2016 ble det vedtatt at valg skulle være skriftlig kun når det foreligger to eller 
flere kandidater til vervet. Det ble ikke gitt unntak for valgene til president eller visepresident. 
Alle representanter er pliktige til å avgi stemme jfr. Skytterbokas kapittel 1.200, § 2-11 Valg, 
underpunkt 3. Selv når det er èn kandidat plikter alle å stemme åpent ved håndsopprekning eller 
akklamasjon, slik regelverket nå er formulert.    
 
Ettersom saken var oppe til behandling i fjor, har administrasjonen vurdert om den skulle avvises 
som sak i år. Dette med bakgrunn i sperrefristen på to år for å ta saker opp til ny behandling på 
Skyttertinget. Administrasjonen ser det imidlertid slik at saken var en svært liten del av den store 
endringssaken i kapittel 1 i fjor, og problemstillingen som Øvre Eiken tar opp ble heller ikke 
drøftet spesifikt i saksutredningen i fjor. Administrasjonen mener således at saken kan behandles 
på årets Skytterting. 
 
Administrasjonens drøfting 
Skytterstyret drøftet denne saken i forbindelse med at det totale regelverket for Skyttertinget og 
dets gjennomføring var oppe til behandling på Skyttertinget i fjor. Skytterstyret mente da at det 
skulle skilles på vanlige saker og valg, når det gjaldt muligheten til å avgi blank stemme. Dette for 
at det skulle være en demokratisk rett å stemme blankt på en kandidat, uten at det var krav til å 
ha forslag til en annen kandidat. I vanlige saker ble det således bestemt at det ikke var tillatt å 
stemme blankt, men at det var krav til å fremme annet forslag om man var uenig med de forslag 
som var til avstemning. 
 
Administrasjonen mener den ordningen er ryddig og godt kan etterleves. Møtelederne kan ved 
valg hvor det er èn person foreslått, spørre om noen har motforestillinger om at valget foregår 
med akklamasjon. Er det noen som ønsker avstemning så kan en representant kreve det. Da kan 
dirigentene velge om de vil at valget skal foregå ved at de som støtter kandidaten viser 
stemmetegn, eller om de som vil stemme blankt vil vise stemmetegn. 
 
Noen vil sikkert hevde at dette er en belastning for representanten som vil velge å stemme blankt 
på en foreslått kandidat. Alternativet slik administrasjonen ser det er å gjøre som i vanlige saker, 
å ikke tillate blank stemme. Men det vil altså frata representantene muligheten til å vise at man 
ikke ønsker, eller ikke har noe forhold til kandidaten som blir valgt, ved å stemme blankt. 
 
Å fortsette den praksis som har vært gjennomført med å tillate å stemme blankt gjennom skriftlig 
avstemning, er slik administrasjonen ser det ikke godt å argumentere for. Unntatt om man har 
den mening at det er en «privatsak» hva samlaget eller representanten mener om en foreslått 
kandidat. Ved at man åpner opp valget, slik at de som ikke ønsker valg på den aktuelle 
visepresident eller president må vise det med stemmetegn eller forholde seg i ro, vil det trolig 
skjerpes inn på at samlagene som ønsker å stemme blankt heller fremmer en motkandidat.  
 
For demokratiet er det altså slik administrasjonen ser det bedre med åpne avstemninger der det 
foreligger bare èn kandidat til vervet. Å avgi blank stemme kan på mange måter sies å være en 
mistillit til kandidaten. Dette bør kun skje i unntakstilfeller, hvor samlaget eller representanten 
ikke har foreslått en egen kandidat. For den som blir valgt til å gjøre en viktig frivillig jobb for 
organisasjonen sentralt, kan det føles som «feigt» at man ikke vet hvem som stemmer blankt på 
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han/hun ved skriftlig avstemning. Det minste man da bør kreve er at de som stemmer blankt 
også kan stå for det ved å tilkjennegi sitt standpunkt. 
 
 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag til vedtak for 
Skyttertinget 2017: 
Regelverket i Skytterbokas punkt 1.200 opprettholdes, og krav om skriftlig avstemning ved valg 
av president eller visepresident innføres således ikke.  
 
Norges Skytterstyre besluttet deretter enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Regelverket i Skytterbokas punkt 1.200 opprettholdes, og krav om skriftlig avstemning ved valg 
av president eller visepresident innføres således ikke.  

 

Jens Sverre Knutsen redegjorde. 
 
Vest-Agder skyttersamlag fremmet følgende forslag: 
Det skal være skriftlig valg av president og visepresident i DFS. 
 
Følgende hadde ordet:  
Rossevatn. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling ble vedtatt med 52 stemmer mot 4 stemmer for Vest-Agder sitt 
forslag.  
 
 
 
Sak 11: Forslag om kontrollkomite i DFS     

Sunnhordland skyttarsamlag har fremmet følgende forslag på at DFS skal opprette en 
kontrollkomite: 
«Det skal opprettes en kontrollkomité i DFS. Kontrollutvalget skal bestå av 1 medlem fra hver 
krets, i alt 5 medlemmer.  
Hver krets velger sin representant innen utgangen av 2017 og Kontrollkomiteen trer i kraft 
umiddelbart etter årsskifte. Komitéen fungerer frem til Skyttertinget 2018 som en 
interimkomité som konstituerer seg selv, velger leder og sekretær. 
Medlemmer velges generelt for 2 år, med en turnus som gjør at 2 medlemmer er på valg ene 
året og 3 medlemmer er på valg påfølgende år. Ved loddtrekking avgjør Skyttertinget i 2018 
hvilke 2 medlemmer som kommer på valg i 2019 og hvilke 3 medlemmer som kommer på 
valg i 2020. 
Leder for Kontrollkomiteen velges blant medlemmene og for 1 år ad gangen. Ledervervet skal 
følge 5-årig turnus mellom kretsene. Komiteen avgjør turnusen ved loddtrekning. 
Interimkomiteen for Kontrollutvalget skal i perioden 1.1.2018 til Skyttertinget 2018 formulere 
retningslinjer og mandat for komiteen. Dette skal presenteres for, og vedtas av, Skyttertinget 
2018.” 
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De gir følgende begrunnelse for forslaget: 
«En organisasjon med DFS´ størrelse vil ha nytte av en kontrollkomite. Mange lag og 
organisasjonsnivåer skal forholde seg til et omfattende regelverk. Det vil tjene organisasjonen å 
ha et objektivt organ som tilser at organisasjonen faktisk etterlever regelverket.» 
 
Administrasjonens drøfting 
Historisk tilbakeblikk: 
DFS hadde en kontrollkomite fram til Skyttertinget 1995, da den ble lagt ned. Denne 
kontrollkomiteen hadde dog kun hatt i oppgave å gjennomgå det private regnskapet for DFS, 
samt regnskapet for Norsk Skyttertidende. Denne instruksen var vedtatt av Norges Skytterstyre i 
1973. 
 
Før 1973, var det Skyttertinget i 1958 som hadde vedtatt at det skulle være en kontrollkomite, 
men det ble den gang ikke gitt noen instruks for komiteen. Det var imidlertid med revisor i 
komiteen, og kontrollkomiteen var en forlengelse av en ordning som gjaldt fram til 1957, hvor to 
skyttertingsvalgte revisorer var satt til å kontrollere regnskapene.     
 
Foran Skyttertinget i 1995 hadde Olav K. Vaaje (valgt inn i Skytterstyret fra og med 1994 og 
senere president i DFS fra 2010-15), skrevet et notat til Skytterstyret. Dette gjaldt at han mente 
det burde vurderes om ikke revisors beretning angående regnskapet var god nok kontroll på 
Skytterstyrets økonomiske disposisjoner for Skyttertinget. 
 
I samme notat drøftet Vaaje om kontrollkomiteens mandat burde utvides til å gjelde 
organisasjonens øvrige virksomhet. Dette altså i tråd med det forslag som Sunnhordland nå 
fremmer. Han drøftet der at kontrollkomiteens arbeid da ville bli langt mer omfattende, og at 
dette ville stille store krav til kvalifikasjonene til komiteens medlemmer. Han mente at en av 
hovedoppgavene ville bli å gjennomgå protokollen fra Skytterstyrets møter og vurdere vedtakene 
ut fra myndighetsområde.  
 
I notatet ble det konkludert med at en slik instruks for kontrollkomiteen var unødvendig, og at 
samlagsformennene og dermed Skyttertinget selv kunne holde seg løpende orientert om 
vedtakene. Underforstått fungerte ifølge notatet Skyttertinget selv som en kontrollkomite for 
Skytterstyret når de hadde sitt årlige møte.   
 
Skytterstyret valgte den gang, på bakgrunn av Vaaje sitt notat, å sende saken over til Lovutvalget 
som var midt i et omfattende arbeid med endringer av Lovverket (fra 1991-95). Lovutvalget ga 
senere Skytterstyret den anbefaling at de foreslo å legge ned kontrollkomiteen. Skytterstyret 
støttet vurderingen, og kontrollkomiteen ble deretter nedlagt på Skyttertinget i 1995.      
 
Dagens situasjon 
Siden 1995 har det ikke vært foreslått å gjenopprette kontrollkomiteen, annet enn at det ble 
vurdert i forbindelse med fjorårets forslag om Skytterting annet hvert år. Administrasjonen 
mener den vurdering som ble gjort i 1994, først av Olav K. Vaaje, senere Lovutvalget, Norges 
Skytterstyre og Skyttertinget, var godt gjennomarbeidet.  
 
Administrasjonen mener det ikke foreligger andre argumenter i dag enn i 1994. Snarere er det 
slik at det siden 1995 har blitt et klarere regelverk på hvem av Skytterstyret og Skyttertinget som 
har kompetanse på ulike saker. Sist i fjor ble det vedtatt endringer på krav om at samlag kan få 
tatt opp saker på Skyttertinget, som ligger innenfor Skytterstyrets kompetanse.  
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I Langtidsplanens kapittel 7 angående organisasjonsutvikling, står det også at det i løpet av 
planperioden skal foretas en ny gjennomgang av myndighetsdelegasjonen mellom Skyttertinget, 
Norges Skytterstyre og Skytterkontoret. Administrasjonen mener at det også i den forbindelse vil 
være riktig å avvente et slikt arbeid før man eventuelt vurderer behov for en kontrollkomite. 
Skytterstyret vil på årets Skytterting legge fram sine planer om å nedsette et Organisasjonsutvalg, 
og det vil der være naturlig at disse spørsmål blir drøftet der i en større sammenheng. 
 
Administrasjonen konkluderer på bakgrunn av denne drøftingen at det ikke opprettes en 
kontrollkomite i DFS slik Sunnhordland foreslår.  
 
Til slutt et annet forhold som tilhører saken, og som i framtida kan framtvinge en kontrollkomite i 
forhold til godkjenning av regnskapet. Med dagens tidspunkt for Skyttertinget så er det helt i 
grenseland for hva som tåles i forhold til innsending av godkjent regnskap til Brønnøysund for det 
forrige regnskapsåret. Fristen etter dagens regler er 31. juli, som er nesten sammenfallende med 
Skyttertinget. Så lenge reglene er som nå kan vi fortsette dagens praksis med å sende inn 
godkjent regnskap umiddelbart etter Skyttertingets avslutning. 
 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag for Skyttertinget 
2017: 
Skyttertinget støtter ikke forslaget fra Sunnhordland skyttarsamlag om å opprette en 
kontrollkomite i DFS.  
 
Norges Skytterstyre besluttet deretter enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Skyttertinget støtter ikke forslaget fra Sunnhordland skyttarsamlag om å opprette en 
kontrollkomite i DFS.  
 
Heidi Skaug redegjorde. 
 
Sunnhordland fremmet følgende forslag: 
«Det skal opprettes en kontrollkomité i DFS. Kontrollutvalget skal bestå av 1 medlem fra hver 
landsdel, i alt 5 medlemmer. (…) 
 
Følgende hadde ordet:  
Bennæs 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling ble vedtatt med 51 stemmer mot 5 stemmer for forslaget fra 
Sunnhordland skyttarsamlag om å opprette en kontrollkomite i DFS. 
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Sak 12: Antall ombud på ombudsmøter      
 
Saken gjelder fordeling av antall ombud fra skytterlagene til samlagenes ombudsmøter. Så langt 
administrasjonen kan se tilbake i tid, har antall ombud fra skytterlagene til ombudsmøter vært 
fordelt etter følgende fordelingsnøkkel som nå står under standardlover for skytterlag i kapittel 1, 
Skytterbokas § 6-2: 
 
«Ombud velges av skytterlaget med basis i antallet aktive skyttere (30 skuddsskyttere) slik: 
Skytterlag med inntil 50 aktive skyttere velger to ombud, 51-100 velger fire, 101–250 velger fem, 
251-500 velger seks, 501 og flere velger 7.»     
 
Begrepet 30-skuddskytter ble innført allerede i 1896, og har fram til nå blitt brukt for å registrere 
antall skyttere i DFS. Det har således vært naturlig at det tallet også har vært knyttet opp mot 
hvor mange hvert skytterlag kan delta med på ombudsmøtene for å få et mest mulig demokratisk 
riktig sammensatt ombudsmøte.  
 
Det har opp gjennom tidene vært lite diskusjon om dette prinsippet. Dette selv om det har vært 
en skjevfordeling med skytterlag som eksempelvis har militære/HV i nærheten av seg som skyter 
på skytterlagets bane, og som får registrere disse skytterne som 30-skuddsskyttere, og således får 
mange representanter på ombudsmøte.     
 
Administrasjonen tar opp saken fordi vi fra og med 2012 har måtte rapportere til 
Forsvarsdepartementet (FD) om antall medlemmer, og fordi at Landsforeningen for norske 
ungdomsorganisasjoner (LNU) nå legger til grunn betalende medlemmer i forbindelse med 
Frifondmidlene. Skytterlagene sin rapportering går derfor på antall medlemmer, og det vil være 
lettere for de også å forholde seg til medlemsbegrepet.     
 
Administrasjonens drøfting 
Ovennevnte saksforhold gjør at administrasjonen mener antall ombud bør knyttes til antall 
medlemmer i skytterlagene i stedet for aktive skyttere. Begrepet aktiv skytter er nå i ferd med å 
utfases som begrep i DFS, da vi nå gjennom årsrapporten til skytterlagene opererer med antall 
medlemmer for å tilfredsstille kravene til FD og LNU. Vi har imidlertid et felt i årsrapporten hvor 
30-skuddsskyttere som ikke er medlemmer blir oppført for å kunne sammenligne med tidligere 
historiske tall.  
 
Et annet argument for å endre dette, er at unaturlige svingninger i et skytterlag som følge av at 
noen har fått benytte skytebanen til trening (eks HV), ikke skal påvirke antall 
ombudsmøterepresentanter. Et medlemstall er således slik administrasjonen ser det en mye 
bedre metode å benytte, når vi nå har oversikt over antall medlemmer.  
 
Dette vil da også gjelde de medlemmer som ikke er skyttere. Disse har tidligere ikke vært i 
grunnlaget for ombudsmøterepresentasjon. Vi har i 2016 over 7000 støttemedlemmer som ikke 
er skyttere, og slik administrasjonen ser det bør disse nå komme med i tallgrunnlaget for 
ombudsmøterepresentasjon.    
 
Administrasjonen mener at antallet ombud fortsatt kan ha samme fordelingsnøkkel som 
tidligere. Utfordringen for ombudsmøtene er at mange skytterlag ikke møter, eller møter med 
færre representanter enn de kunne. Dette bør det jobbes mer med for en bevisstgjøring av 
ombudsmøtets viktige oppgave i samlaget. Det er imidlertid ingen grunn til å endre 
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fordelingsnøkkelen for å påvirke dette, slik administrasjonen ser det. Dette også på grunn av at 
antall medlemmer i stor grad samstemmer med antall 30-skuddsskyttere. 
 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag for Skyttertinget 
2017: 
Skytterbokas kapittel 1.600, § 6-11, endres til følgende ordlyd: 
 
Ombud velges av skytterlaget med basis i antallet medlemmer slik: 
Skytterlag med inntil 50 medlemmer velger to ombud, 51-100 velger fire, 101–250 velger fem, 
251-500 velger seks, 501 og flere velger 7.     
 
Norges Skytterstyre besluttet deretter enstemmig følgende innstilling: 
 
Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Skytterbokas kapittel 1.600, § 6-11, endres til følgende ordlyd: 

Ombud velges av skytterlaget med basis i antallet medlemmer slik: 
Skytterlag med inntil 50 medlemmer velger to ombud, 51-100 velger fire, 101–250 velger fem, 
251-500 velger seks, 501 og flere velger 7.   
 
Oddbjørn Meland redegjorde. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling enstemmig vedtatt. 
 
 
 
Sak 13: Landslotteriet 

Gjennom behandling av Langtidsplan 2016-2020 med økonomisk prognose vedtok Skyttertinget 
at Landslotteriet skal fortsette annethvert år.  

Etter lotteriloven er kravet til et lotteri at «Lotteri kan bare avholdes til inntekt for et humanitært 
eller samfunnsnyttig formål». I godkjennings-brevet fra Lotteritilsynet til DFS dat. 10.9.2001 er 
det en forutsetning at lotteriinntektene går til den delen av virksomheten som er rettet mot barn 
og unge under 18 år. Formålene med DFS’ landslotteri har etter dette vært relatert til 
ungdomsarbeid, og i 2017 går overskuddet på ca. 400.000 kroner til feltaktiviteter.  

Tidligere fikk skytterlagene tilsendt 200 lodd som skulle selges. Fra og med 2014 ble dette endret 
til 100 lodd a´ 25 kr., der skytterlagene beholdt 10 kr. per solgte lodd. Skytterlagene kan så 
bestille tilleggspakker, der de får beholde en større andel av loddprisen.  

Opplegget for Landslotteriet 2016 var slik: 
Pakketype Salgsprovisjon pr lodd Motivasjonspremie 

Grunnpakke (100 lodd) Kr 10,- pr solgte lodd Ingen 
Tilleggspakke 1 

(200 lodd) 
Kr 15,- pr solgte lodd Trekning av 15 gavekort a kr 1.500. 

Tilleggspakke 2 
(200 lodd) 

Kr 20,- pr solgte lodd Gavekort kr 1.500,- 
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Tilleggspakke 3 
(500 lodd) 

Kr 20,- pr solgte lodd Gavekort kr 3.000,- 

 

Dette tilsier at fra og med tilleggspakke to er det skytterlagene som sitter igjen med hele 
inntekten pga. gavekortene. 

I utgangspunktet legges det opp til at skytterlagene beholder en vesentlig del av inntektene selv. 
DFS sentralt ordner alt med loddadministrasjonen, slik at skytterlagene betaler nettopris for 
tilsendte lodd. Dette skal være en god ordning for lagene, og en potensiell mulighet for å skaffe 
seg merinntekter.  

Landslotteriet gir sentralleddet inntekter som kan brukes til gode prosjekter knyttet til 
ungdomsvirksomheten. Uten retur av lodd vil sentralleddets inntekter være rundt kr. 500.000 
med dagens opplegg. Men ved de siste lotteriene er det stadig flere lag som har returnert lodd. 

Administrasjonens drøfting 
Landslotteriet skal slik det er lagt opp nå kunne gi skytterlagene en kjærkommen merinntekt som 
kan brukes til aktivitet i laget. Ved å selge tilleggspakker kan det bli et fint overskudd. Argumentet 
mot lotteriet går hovedsakelig på at det er «plagsomt» å selge loddene. Noen skytterlag velger å 
kjøpe alt selv, mens andre returnerer loddene fordi de ikke ønsker å bidra. Det var ca. 100 lag 
som returnerte lodd i Landslotteriet for 2016.  

Landslotteriet er også en god markedsføring av organisasjonen gjennom at utformingen av 
loddene synliggjør både navn og logo på en god måte.  

Merarbeidet for administrasjonen er spesielt knyttet til arbeidet med å få returnert ikke solgte 
lodd, samt oppgjør for disse loddene. Administrasjonen ønsker derfor at grunnpakken på 100 
lodd blir gjort obligatorisk for alle skytterlag.  

En ordning med obligatoriske lodd virker også å være mest rettferdig dersom man skal fortsette 
med Landslotteriet. Alle skytterlagene vil bidra med noen kroner til organisasjonens ungdoms-
virksomhet, og samtidig kunne sitte igjen med noen kroner selv uten at de trenger å bruke tid på 
å organisere et lotteri.  

 
Administrasjonen anbefaler Norges Skytterstyre å fremme følgende forslag til Skyttertinget 
2017: 
Landslotteriet for Det frivillige Skyttervesen opprettholdes. Grunnpakken på 100 lodd á 25,- 
gjøres obligatorisk for alle skytterlag, og skal betales av det enkelte skytterlag selv om loddene 
returneres.  

Kjell Strand Hovland fremmet følgende forslag: 
Landslotteriet for Det frivillige Skyttervesen opprettholdes. Det er ikke obligatorisk å selge 
Grunnpakken på 100 lodd à kroner 25,-. 

Avstemming:  
Administrasjonens forslag vedtatt med 6 mot 1 stemme. Brovold, Skaug, Knudsen, Meland, 
Knutsen og Gjerstad stemte for administrasjonens anbefaling, mens Hovland stemte for eget 
forslag. 
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Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Landslotteriet for Det frivillige Skyttervesen opprettholdes. Grunnpakken på 100 lodd á 25,- 
gjøres obligatorisk for alle skytterlag, og skal betales av det enkelte skytterlag selv om loddene 
returneres. 

 

Torben Knudsen redegjorde. 
 
Kjell Strand Hovland opprettholdt sitt forslag. 
 
Følgende hadde ordet:  
Aalen, Strand 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling ble vedtatt med 29 stemmer mot 27 stemmer for Kjell Strand 
Hovland sitt forslag. 
 
 
 
Sak 14: Rullering av økonomisk prognose i langtidsplanen  

Skyttertinget vedtok Langtidsplan 2016-2020 for DFS i sak 17/2016. Kapittel 9 – Økonomisk 
prognose – er revidert ut fra dagens økonomiske forutsetninger, og forventninger de nærmeste 
årene. Prognosen viser årets regnskap 2016, budsjett 2017 samt prognose for de neste fire 
årene.  

Prognosen viser samlede utgifter og inntekter for sentralleddet. Posten «Andre prosjekter» 
balanseres med nye offentlige inntekter og del av markedsinntekter. Posten er således direkte 
retta mot prosjekt som vi søker om offentlig finansiering til fra andre departement, og evt. 
utviklingstiltak som vi søker finansiert gjennom markedsinntekter. 

Pris- og lønnsveksten er forventet å bli lav de nærmeste årene, og vi har lagt til grunn ca. 2,5 % 
gjennomsnittlig økning per år.  

Administrasjonen foreslår å opprettholde fjorårets tingvedtatte prioriteringer ved mer/mindre 
inntekter enn prognosen tilsier.   

Planlagt virksomhet 2018 
Planlagt virksomhet i 2018 følger Langtidsplan 2016-2020 og økonomisk prognose 2016-2020. 
Langtidsplanen inneholder 8 satsingsområder for organisasjon i planperioden 2016 – 2020:  

- Samarbeid med Forsvaret 
- Utdanning og kompetanse 
- Ungdom og rekruttering 
- Anlegg 
- Arrangement 
- Kommunikasjon og media 
- Organisasjon, marked og økonomi 
- Samfunnsansvar 
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Fokusområder i planperioden: 
2016/17: Feltskyting 
2017/18: Skyteskole og instruktørutdanning 
2019/20: Anlegg 
 
 
Fordeling mellom drift, prosjektstøtte (aktivitet) og øremerkende midler er iht. retningslinjene fra 
Forsvarsdepartementet er følgende: 
 

Post Drift Prosjekt Øremerket 
11 Administrasjon X   
12 Arrangement  X  
14 Driftstilskudd lavere organisasjonsledd X   
15A Ordinære banebidrag X   
15B Spesielle støytiltak (miljøpakke)   X 
16 Utdanning og kompetanse  X  
17 Ungdom og rekruttering  X  
18A Feltskyting  X  
18B Skogsløp og Skifeltskyting  X  
20 Markedsføring/kommunikasjon X (X)  
21 Andre prosjekter  X  

 
Prosjektstøtte er som nevnt tilskudd til organisasjonens aktiviteter. Aktivitetene kan defineres 
som prosjekter, som har tydelige mål, og er direkte relatert til organisasjonens overordnede 
hensikt og formål, samt organisasjonens verdiskaping. Prosjektene kan være faste aktiviteter, 
som pågår fortløpende eller gjentas gjennom året, som f.eks. kjerneaktiviteter. Prosjektene kan 
også være tidsavgrensede enkelthendelser. 

Prioritering av aktiviteter som det søkes prosjektstøtte til følger av langtidsplanen og økonomisk 
prognose. 
 
Administrasjonens drøfting 
Skyttertinget har vedtatt å behandle økonomisk prognose i Langtidsplanen istedenfor søknad om 
offentlige midler og budsjett for private midler. Den økonomiske prognosen blir Skyttertinget sitt 
verktøy for å kunne påvirke prioriteringer og hvordan tilgjengelige midler best kan benyttes for å 
utvikle organisasjonen og å legge til rette for større aktivitet framover.  

Skyttertinget vil gjennom behandling av prognosen gi overordnede føringer for hvilke aktiviteter 
som skal prioriteres i styrets budsjettarbeid, som sammen med prognosen danner grunnlag for 
DFS sin søknad om offentlige midler påfølgende år. 

Kommentarer til hovedpostene med endringer utover forventet lønns- og prisjustering. 

Inntekter: 
Offentlige tilskudd 
Tilskudd fra FD justeres med forventet lønns- og prisstigning på gjennomsnittlig 2,5 % i perioden. 
Andre offentlige tilskudd vil være iht. prosjektsøknader, og vi håper at vår nye formålsparagraf 
kan bidra til tilskudd til enkeltprosjekter innenfor spesielt justis og utdanning.  
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Arrangementsavgifter 
Tallene er justert for forventet deltakelse på LS i perioden, da dette har vesentlig betydning for 
inntekter på denne posten.  
 
Momskompensasjon 
Det er lagt til grunn momskompensasjon tilsvarende det DFS fikk i 2016.  
 
 
Markedsinntekter 
I planperioden regner vi med at markedsavtalen med Frende Forsikring gradvis vil gi større 
inntekter. Av andre avtaler har DFS i dag mindre inntekter fra avtalene med NRK og Trimtex.   
 
Utgifter: 
Administrasjon 
Økning i perioden relaterer seg hovedsakelig til økte lønnskostnader og justering av faste 
driftsavtaler.  
 
Arrangement 
Posten omfatter hovedsakelig DFS sin utgifter med Landsskytterstevnet, i tillegg ligger Nordisk 
mesterskap, NC, NM skifeltskyting og NM skifeltskyting under denne posten. Utgiftene varierer 
litt etter hvor LS arrangeres. FD gir ikke lenger tilskudd til DFS’ utgifter med LS og NC/Frende Cup. 
 
Driftstilskudd lavere organisasjonsledd 
Dagens driftsstilskudd til samlag og landsdelskretser forutsettes videreført.  
 
Anlegg 
Tilbud om juridisk og teknisk bistand videreføres. Gjennom 2017 og 2018 arbeides det med 
elektronisk rapporteringsløsning gjennom skytebaneregisteret som skal gjøre det enklere for 
skytterlag og skytebanekontakter og følge opp forskriftsmessige krav til dokumentasjon.  
Det legges opp til et sentralt kurs for både samlagenes skytebanekontakter og regionale 
skytebanekontakter i 2018, slik at man er godt forberedt til de to påfølgende år der anlegg er 
fokusområde i DFS. 
 
Utdanning 
Etablert kurstilbud videreføres, og det er ekstra satsing retta mot Forsvaret og politiet. 
Prosjektstilling spesielt retta mot kurstilbud til Forsvaret og politiet videreføres som fast stilling. 
Videre er det lagt inn en viss økning i kurstilbudet til organisasjonen, blant annet et nytt 
skyteinstruktørkurs for ungdom i 2018. Dette er i tråd med fokusområde i langtidsplanen. 
Satsingene synes ikke så godt i prognosene, som følge av interne prioriteringer som ikke 
gjenspeiles i tallene. Det blir likevel en betydelig satsing sammenliknet med 2016-nivå. 
 
Ungdom/rekruttering 
Det er lagt inn ekstra satsinger på skyteskole i 2018. Tiltaket startes høsten 2017, og vi forutsetter 
en høyere aktivitet ut hele planperioden.  
 
Feltdisiplinene 
Feltåret 2017 ser ut til å bli en suksess, og har økt bidragspostene noe framover. I tillegg kommer 
det nye feltutvalget inn fra 2018, og med fem medlemmer vil det medføre noe høyere kostnad 
enn skifeltutvalget. Og forhåpentligvis bidra til enda mer aktivitet! 
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Informasjon/markedsføring 
Posten videreføres på samme nivå som tidligere. Det er lagt inn et mindre beløp til prosjekt 
innenfor kommunikasjon og organisasjon.  
 
Prioriterte tiltak ved mer/mindre inntekter enn prognosen viser 
Dersom organisasjonen må skaffe seg større markedsinntekter for å finansiere aktiviteter som 
det ikke gis offentlige midler til (eksempelvis egne utgifter til LS), trenger vi en person som kan 
arbeide kontinuerlig med dette. Vi forutsetter at det først må bli et visst volum på inntektene, slik 
at utgiftene med en markedsstilling bidrar til merinntekter utover det prognosen viser.  
 
Større markedsinntekter vil igjen kunne bidra til større satsing på ungdom og rekruttering, samt 
utdanningsvirksomheten. Vi vil også arbeide for å skaffe organisasjonen prosjektstøtte fra andre 
relevante departement, eksempelvis justis (våpenkultur), miljø (skyteprøven) og utdanning 
(valgfag i skolen).  
 
Ved mindre inntekter enn prognosen viser er punkt 1 sammenholdt mot punkt 1 ved mer 
inntekter, dvs. større innsats for å øke markedsinntekter framfor kutt og innføring av sentral 
medlemskontingent (som i så fall vil være egen tingsak). Punkt 4 om sentral skyteprøveavgift er 
tenkt slik at DFS bør ha en andel av den sentrale skyteprøveavgiften som i dag kreves inn fra 
Miljødirektoratet, som følge av det oppdraget organisasjonen har med å tilrettelegge for prøven.  
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Norges Skytterstyre innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Skyttertinget vedtar følgende økonomiske prognose med prioriteringer for perioden 2017-2021: 

Tekst Regnskap 
31.12.2016 

Budsjett 
2017 

Prognose 
2018 

Prognose 
2019 

Prognose 
2020 

Prognose 
2021 

Tilskudd fra FD 29 265 000 29 765 000 30 500 000 31 000 000 31 500 000 32 000 000 
Andre off. tilskudd  - - 250 000 250 000 500 000 
Omsetning salgsavd. 26 805 623 25 950 000 27 500 000 28 000 000 28 500 000 29 000 000 
Omsetning NST 2 379 895 2 335 000 2 500 000 2 600 000 2 700 000 2 800 000 
Kontingent skytterlag 2 163 464 2 250 000 2 350 000 2 400 000 2 450 000 2 500 000 
Momskompensasjon 1 613 256 1 700 000 1 700 000 1 700 000 1 750 000 1 750 000 
Arrangementsavgifter 1 275 055 1 575 000 1 800 000 1 600 000 1 800 000 1 500 000 
Markedsinntekter 140 020 450 000 750 000 1 000 000 1 250 000 1 500 000 
Landslotteriet 1 173 780  1 300 000  1 300 000  

Andre inntekter -121 543 400 000 400 000 400 000 400 000 400 000 
Sum inntekter 64 694 550 64 425 000 68 800 000 68 950 000 71 900 000 71 950 000 
Administrasjon 7 816 530 8 063 000 8 400 000 8 700 000 9 000 000 9 300 000 
Arrangementer 3 725 740 3 510 000 3 600 000 3 800 000 3 700 000 3 900 000 
Medaljer, premier 596 400 500 000 500 000 500 000 500 000 500 000 
Driftstilskudd org. ledd 1 432 492 1 456 000 1 500 000 1 500 000 1 500 000 1 500 000 
Anleggsavdeling       

-  Drift og bidrag 4 202 826 4 982 000 4 550 000 4 750 000 4 800 000 4 850 000 
- Miljøpakke 5 453 977 5 400 000 5 800 000 5 900 000 6 000 000 6 000 000 

Utdanning 3 958 115 4 520 000 4 550 000 4 600 000 4 650 000 4 700 000 
Ungdom/rekruttering 2 437 591 2 910 000 3 100 000 2 900 000 2 925 000 2 950 000 
Feltskyting, skifeltskyting 
og skogsløp med skyting 762 246 925 000 950 000 975 000 1 000 000 1 000 000 

Kommunikasjon og media 2 144 674 2 155 000 2 200 000 2 250 000 2 300 000 2 350 000 
Andre prosjekter  - 250 000 500 000 750 000 1 000 000 
Sum organisasjonsutgifter 32 530 591 34 421 000 35 400 000 36 375 000 37 125 000 38 050 000 
Kostnader salgsavd. 26 160 894 25 211 000 27 000 000 27 500 000 28 000 000 28 500 000 
Kostnader NST 2 053 289 2 335 000 2 400 000 2 500 000 2 600 000 2 700 000 
Kostnader IKT-tjenester 1 846 204 1 930 000 2 050 000 2 100 000 2 150 000 2 200 000 
Kommunikasjon/org. 20 722  200 000 200 000 200 000 200 000 
Landslotteriet 768 386  800 000  800 000  

Overført tilskudd FD 457 680      

Totale kostnader 63 837 766 63 897 000 67 850 000 68 675 000 70 875 000 71 650 000 
Resultat 856 784 528 000 950 000 275 000 1 025 000 300 000 
Fri egenkapital 9 493 901 10 021 901 10 471 901 10 746 901 11 271 901 11 571 901        
 
Prioritering ved mer inntekter enn prognosen tilsier: 
1) Styrke kommunikasjons- og markedsarbeidet (finansieres med markedsinntekter). 
2) Styrke ungdoms- og rekrutteringsarbeidet. 
3) Styrke utdanningsvirksomheten.  
 
Prioritering ved mindre inntekter enn prognosen tilsier: 
1) Øke markedsinntekter. 
2) Redusere bidragsordninger. 
3) Innføre sentral medlemskontingent. 
4) Sentral skyteprøveavgift (tas opp med Miljødirektoratet og Norges Jeger- og Fiskerforbund). 
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Jan Åge Gjerstad redegjorde. 
 
Sunnmør skyttarsamlag leverte et forslag på andre prioriteringer og føringer ved mindre inntekter.  
Forslaget ble overlevert Norges Skytterstyre for videre behandling, uten realitetsbehandling på 
Skyttertinget. 
 
Følgende hadde ordet:  
Vedhugnes, Gjerstad, Ljøen, Lillekvelland, Fossmo, Krogstad. 
 
Vedtak: 
Norges Skytterstyres innstilling enstemmig vedtatt. 
 
 
 
Sak 15: Satser for godtgjørelser til sentralt tillitsvalgte   

I sak 14 på Skyttertinget 2002 ble følgende regelverk vedtatt for godtgjørelser til 
skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre og andre sentralt oppnevnte utvalg og 
komiteer (Betegnelsen «Formannen» er erstattet med «Presidenten»):  

«A – Styrehonorar 
Presidenten og de øvrige skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre tilstås et fast årlig 
styrehonorar. Størrelsen på styrehonoraret fastsettes av Skyttertinget. 

B – Godtgjørelse for møter og andre pålagte oppdrag 
Skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre, DFSU og SFU samt andre sentralt 
oppnevnte utvalg og komiteer tilstås en godtgjørelse pr. dag for møter og andre pålagte oppdrag 
i forbindelse med sitt tillitsverv. Møter eller andre pålagte oppdrag på lørdager og/eller søndager 
godtgjøres ikke. Det samme gjelder varamedlemmer som må møte i stedet for faste medlemmer. 
Størrelsen på møtegodtgjørelsen fastsettes av Skyttertinget. 

C – Dekning av utgifter til reise, kost og overnatting 
Skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre, DFSU og SFU samt andre sentralt 
oppnevnte utvalg og komiteer får dekket sine utgifter til reise, kost og overnatting ved deltakelse 
i møter og andre pålagte oppdrag i forbindelse med sitt tillitsverv. Det samme gjelder 
varamedlemmer som må møte i stedet for faste medlemmer. Utgiftene dekkes etter 
bestemmelsene i Statens Reiseregulativ. 

1. Styrehonoraret fastsettes til: 
- Presidenten i Norges Skytterstyre:     kr 50.000 pr. år 
- Skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre: kr   5.000 pr. år 
2. Godtgjørelse for møter og andre pålagte oppdrag fastsettes til: kr 1.200 pr. dag» 

 
I sak 17 på Skyttertinget 2011 ble følgende vedtatt:  
”Valgkomiteen skal hvert år fremme forslag til Skyttertinget om justering av årlig, fast 
styrehonorarer for Presidenten og øvrige skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre. 
Dessuten møtegodtgjørelse pr. dag for møter og andre pålagte oppdrag for medlemmer av 
Norges Skytterstyre og sentrale utvalg og komiteer. Det gis ikke møtegodtgjørelse for lør/søn.” 
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I sak 15 på Skyttertinget 2012 ble følgende satser vedtatt: 
- President i Norges Skytterstyre kr 75 000,- pr. år. 
- Skyttertingsvalgte medlemmer av Norges Skytterstyre kr 7 500,- pr. år 
- Godtgjørelse for møter og andre pålagte oppdrag fastsettes til kr 1 500,- pr. dag. 

 
I sak 15/2013 ble det vedtatt at kjøregodtgjørelse for medlemmer og varamedlemmer av 
Skytterstyret, samt medlemmer av sentrale verv/utvalg godtgjøres med kr 2,-/km.  

I sak 18/2016 ble det vedtatt at reiseutgifter til sentralt tillitsvalgte dekkes etter bestemmelsene i 
Statens Reiseregulativ. 

Valgkomiteen innbyr Skyttertinget 2017 til å fatte følgende vedtak: 

Faste satser og satser for møtegodtgjørelse til sentralt tillitsvalgte holdes uendret for 2018.  
 
Leder av valgkomiteen, Ola Krogstad, redegjorde. 
 
Akershus skyttersamlag påpekte at behandling av godtgjørelser til sentralt tillitsvalgte ikke kan 
gjøres hvert år på grunn av bestemmelsene i Skytterboka § 2.7 bokstav e), og fremmet forslag om 
at slik behandling skal gjøres hvert annet år. 
 
Følgende hadde ordet: 
Granlund, Krogstad, Gjerstad 
 
Vedtak: 
Valgkomiteens forslag om satser og godtgjørelser ble enstemmig vedtatt.  

Akershus skyttersamlag sitt forslag om at satser og godtgjørelser til sentralt tillitsvalgte skal 
behandles hvert annet år ble enstemmig vedtatt.  
 
 
 
Sak 16: Valg           

Valgkomiteen har avholdt ett møte i sitt arbeid med denne innstilling. Forslagsfristen var  
1. februar 2017. Valgkomiteens innstilling er laget på bakgrunn av innkomne forslag og innspill, 
samt komiteens egne vurderinger. * markerer at personen ikke tar gjenvalg. 

1. President i Norges Skytterstyre:  
Innstilling fra valgkomiteen: Gjenvalg av Bernt Brovold 
Bernt Brovold ble gjenvalgt med akklamasjon. 
 

2. Medlemmer av Norges Skytterstyre med varamedlemmer: 
Sørlandet: 
Innstilling fra valgkomiteen: Gjenvalg av Jens Sverre Knutsen. 
Jens Sverre Knutsen ble gjenvalgt med akklamasjon. 
 
Innstilling fra valgkomiteen: Audun Rossevatn 
Audun Rossevatn ble valgt med akklamasjon. 
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3. Visepresident i Norges Skytterstyre: 
 Innstilling fra valgkomiteen: Gjenvalg av Heidi Skaug.  
Heidi Skaug ble gjenvalgt med akklamasjon. 

 
4.   Medlemmer til Ungdomsutvalget (DFSU) med varamedlemmer:  

 Nord-Norge: 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Ida Kristiansen 
 Ida Kristiansen ble valgt med akklamasjon. 
 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Børre Pedersen 
 Børre Pedersen ble valgt med akklamasjon. 
  

 Østlandet: 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Nina Granlund 
 Nina Granlund ble valgt med akklamasjon. 
 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Helene Rønningen 
 Helene Rønningen ble valgt med akklamasjon. 
 
 Sørlandet: 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Marianne Borgen 
 Marianne Borgen ble valgt med akklamasjon. 
 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Kåre Storenes 
 Kåre Storenes ble valgt med akklamasjon.  
 
5. Leder i DFSU:  
 Innstilling fra valgkomiteen: Kari Sofie Brøndbo Fiskum 
 Kari Sofie Brøndbo Fiskum ble valgt med akklamasjon. 
 
6. Nestleder i DFSU:  

 Innstilling fra valgkomiteen: Ørjar Eiken 
 Ørjar Eiken ble valgt med akklamasjon. 

 
7. Feltutvalget (DFSFU): 
 Nord Norge 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Jostein Rubbås-Risvik 
 Jostein Rubbås-Risvik ble valgt med akklamasjon. 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: John Olav Solaas 
 John Olav Solaas ble valgt med akklamasjon. 
  
 Midt Norge 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Magne Råde 
 Magne Råde ble valgt med akklamasjon. 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Ingar Waag 
 Ingar Waag ble valgt med akklamasjon 
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 Vestlandet 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Rolf Magne Hellevang 
 Rolf Magne Hellevang ble valgt med akklamasjon. 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Olav Endre Monstad 
 Olav Endre Monstad ble valgt med akklamasjon. 
  
 Sørlandet 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Per Kristian Aas 
 Per Kristian Aas ble valgt med akklamasjon. 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Anders Metveit 
 Anders Metveit ble valgt med akklamasjon 
  
 Østlandet 
 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Marianne Helseth 
 Forslag fra Hedmark skyttersamlag som medlem: Jo Ivar Løvseth 
 Jo Ivar Løvseth ble valgt med 31 stemmer mot 25 stemmer for Marianne Helseth. 

  
Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem: Marianne Helseth  

 Marianne Helseth ble valgt med akklamasjon. 
 
 Leder av Feltutvalget:   
 Innstilling fra valgkomiteen: Jostein Rubbås-Risvik 
 Jostein Rubbås-Risvik ble valgt med akklamasjon. 
   
 Nestleder av Feltutvalget:  
 Innstilling fra valgkomiteen: Jo Ivar Løvseth 
 Jo Ivar Løvseth ble valgt med akklamasjon. 
  
8. Domsutvalget: 

Innstilling fra valgkomiteen som medlemmer: Gjenvalg av Arnfinn Tangstad og Erling 
Melvær. 
Arnfinn Tangstad og Erling Melvær ble valgt med akklamasjon 

  
 Innstilling fra valgkomiteen som leder: Gjenvalg av Erling Melvær 
 Erling Melvær ble valgt med akklamasjon 
  
 Innstilling fra valgkomiteen som nestleder: Gjenvalg av Arnfinn Tangstad 
 Arnfinn Tangstad ble valgt med akklamasjon. 
 
 Innstilling fra valgkomiteen på varamedlem 1: Gjenvalg av Sidsel Lillekvelland 
 Sidsel Lillekvelland ble valgt med akklamasjon. 
 
 Innstilling fra valgkomiteen på varamedlem 2: Gjenvalg av Svein Grønsund 
 Svein Grønsund ble valgt med akklamasjon. 

 
9. Appellutvalget: 

 Innstilling som medlem fra valgkomiteen: Gjenvalg av Tor Inge Mathisen 
 Tor Inge Mathisen ble valgt med akklamasjon. 
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 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Elisabeth Vaagsbø 
 Elisabeth Vaagsbø ble valgt med akklamasjon. 
 
 Innstilling fra valgkomiteen som leder: Tor Inge Mathisen 
 Tor Inge Mathisen ble valgt med akklamasjon. 
  
 Innstilling fra valgkomiteen som nestleder: Jane Vigemyr Johnsen 
 Jane Vigemyr Johnsen ble valgt med akklamasjon.  
  
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem 1: Gjenvalg av Bjørn Bylund 
 Bjørn Bylund ble valgt med akklamasjon. 

 
 Innstilling fra valgkomiteen som varamedlem 2: Gjenvalg av Ivar Rinde 
 Ivar Rinde ble valgt med akklamasjon. 
 
10.        Representant til HV sitt landsråd 

 Innstilling fra valgkomiteen: Heidi Skaug alternativt Jens Sverre Knutsen etter landsrådets 
bestemmelser om kjønnsfordeling. 
Disse ble valgt med akklamasjon. 

                 
             Vararepresentant til HV sitt landsråd 

 Innstilling fra valgkomiteen: Jens Sverre Knutsen alternativt Heidi Skaug etter landsrådets 
bestemmelser om kjønnsfordeling. 
Disse ble valgt med akklamasjon. 

 
11. Valgkomiteen: 
 Midt-Norge: 
 Innstilling fra valgkomiteen på medlem: Gjenvalg av Ola Krogstad 
 Ola Krogstad ble valgt med akklamasjon. 
 Innstilling fra valgkomiteen på varamedlem: Turid Hammerbeck 
 Turid Hammerbeck ble valgt med akklamasjon. 
  
 Vestlandet: 
 Innstilling fra valgkomiteen på medlem: Gjenvalg av Bjørn Ove Aakre 
 Forslag fra Hardanger og Voss skyttarsamlag: Christian Rekkedal 
 Bjørn Ove Aakre fikk 36 stemmer mot Christian Rekkedal 20 stemmer. 
  
 Innstilling fra valgkomiteen på varamedlem: Gjenvalg av Christian Rekkedal 
 Christian Rekkedal ble valgt med akklamasjon 
 
 Sørlandet: 

 Innstilling fra valgkomiteen som medlem: Aril Strand 
Arild Strand ble valgt med akklamasjon. 

12. To representanter til å underskrive protokollen: 
 I forbindelse med åpningen av Skyttertinget 2017 ble etter turnus representantene fra 
Sunnfjord og Sunnhordland skyttarsamlag valgt. 
 
 
 





Protokoll vedlegg 1 

 

Norges Skytterstyres årsmelding for 2016 

  



 
 

Vedlegg 1 

Norges Skytterstyres årsmelding for 2016 

Norges Skytterstyre har i 2016 bestått av: 
President Bernt Brovold,  visepresident Heidi Skaug, Torben Knudsen, Jens Sverre Knutsen, Jan 
Åge Gjerstad, Oddbjørn Meland, Kjell Strand Hovland og Sjef Heimevernet Tor Rune Raabye. 
 

Sammendrag av året og skytterstyrets arbeid 
DFS fikk ny formålsparagraf, ved at Stortinget vedtok denne 19. desember.  

Ny formålsparagraf har følgende ordlyd: 

Det frivillige Skyttervesens formål er å fremme god våpenkultur og praktiske skyteferdigheter, 
samt sikre tilgang til en desentralisert skytebanestruktur, til nytte for Forsvaret og samfunnet for 
øvrig. 

Stortingsvedtaket innebærer at organisasjonen fortsatt har et oppdrag gitt av Stortinget. 
Forankringen i Stortinget er svært viktig for organisasjonen, og vedtak var historisk, samtidig som 
det nå gir organisasjonen en utvidet samfunnsrolle. 

På Skyttertinget ble enstemmig vedtatt en ny Langtidsplan for 2016-2020, og forberedelsene og 
arbeidet med denne hadde høy prioritet i Skytterstyret i 2016. På bakgrunn av Langtidsplan ble 
det bestemt at det i 2017 skulle prioriteres feltskyting, kalt Feltåret. 

Sotnakk-utvalget leverte en grundig rapport om klassestruktur og skyteprogrammer. Arbeidet 
som ble ledet av Egil Sotnakk var viktig for forberedelsene som Skytterstyret gjorde før 
Skyttertingsbehandlingen av rapporten. Det ble opprettet to nye klasser på Skyttertinget,  
Nybegynner Voksen og klasse Eldre junior.    

Aktivitetsnivået i skytterlagene er svært høyt, og medlemstallet steg til 137 763 medlemmer. 
Antallet medlemmer har således økt med ca. 10 000 i løpet av perioden for forrige Langtidsplan 
fra 2012-2016. Svært gledelig er det også at i samme planperiode er antall skyttere under 18 år 
økt med nesten 9% til 14 390 skyttere. 

I 2016 var det et svært høyt nivå på utdanningsvirksomheten. For å styrke kursvirksomheten mot 
Forsvaret ble det opprettet en ny prosjektstilling på Skytterkontoret. 142 skytterlag arrangerte 
skyteskole i 2016, dette var en økning på hele 24 lag fra 2015. 

55 skytterlag mottok juridisk bistand fra organisasjonen, og samme antall skytterlag fikk teknisk 
bistand i forbindelse med bygging/ombygging av skytebaner. 

DFS har et svært godt samarbeid med Forsvaret. I 2016 ble samarbeidet utvidet med flere kurs, 
og DFS gjennomførte blant annet et skyteinstruktørkurs og et kurs for skarpskyttere med 
Panserbataljonen i Troms. 

Nytt på IT-siden var det at det ble tilrettelagt for at skytterlagene kunne velge at premiepenger 
etter et stevne ble betalt ut fra Skytterkontoret. I 2016 ble premiepenger for i overkant av 
6.000.000,- utbetalt av Skytterkontoret. 
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Landsskytterstevnet ble arrangert i Øverbygd, Øvre Målselv (Råvatn skytebane), ved Øvre Målselv 
skytterlag i perioden 29. juli - 5. august 2016. Landsskytterstevnet 2016 vil bli husket for et godt 
organisert stevne både sportslig og administrativt. 

Det ble i 2016 inngått en samarbeidsavtale med Frende Forsikring AS om forsikring av verdiene til 
skytterlag og skyttere. Samarbeidet har fra sentralt nivå hatt en god oppstartsfase, og har lagt 
grunnlaget for at organisasjonen kan skaffe seg midler gjennom markedsavtaler i tråd med 
Langtidsplanen.   

Regnskapet viser et overskudd på i overkant av 0,9 millioner kroner. Dette er viktig for å kunne 
bygge opp egenkapitalen til målsettingen om ca. 10 millioner kroner. 

Salgsinntektene er ned ca. 1 million kroner fra 2015, til ca. 26,8 millioner kroner. Det er spesielt 
våpensalget som gikk ned i 2016 med ca. 1,4 millioner kroner.  

Årsmelding for 2016 

Norges Skytterstyres møtevirksomhet 
Norges Skytterstyre har gjennomført 8 møter og behandlet 133 saker. Sju ordinære møter og ett 
ekstraordinært telefonmøte. I tillegg hadde Skytterstyret daglig møtevirksomhet under 
Landsskytterstevnet i Målselv. Referatene fra møtene er sendt samlagene og er lagt ut på 
www.dfs.no. 
 

Ny formålsparagraf 
Stortinget vedtok 19. desember 2016 å godkjenne ny formålsparagraf for Det frivillige 
Skyttervesen. Stortingets vedtak var identisk med den formålsparagraf som Skyttertinget vedtok i 
2014. Ny formålsparagraf har følgende ordlyd: 

Det frivillige Skyttervesens formål er å fremme god våpenkultur og praktiske skyteferdigheter, 
samt sikre tilgang til en desentralisert skytebanestruktur, til nytte for Forsvaret og samfunnet for 
øvrig. 

Det var første gang siden 1911 at Stortinget godkjente endring av Det frivillige Skyttervesen  
sin formålsparagraf. Et langt og møysommelig arbeid siden 2012, ikke minst gjennom Solli-
utvalgets rapport, sikret dette viktige og historiske vedtaket for DFS i Stortinget.  

Den nye formålsparagrafen utvider DFS samfunnsrolle, som tidligere kun var knyttet opp mot 
praktiske skyteferdigheter til nytte for Forsvaret. Det at DFS skal fremme god våpenkultur, samt å 
sikre tilgang til en desentralisert skytebanestruktur, utvider samfunnsoppdraget både mot 
Forsvaret og samfunnet for øvrig.  

Skyttertinget 
Norges Skytterstyre holdt ordinært Skytterting i Maukstadmoen leir 29. juli 2016. Bernt Brovold 
ble gjenvalgt som ny president for Norges Skytterstyre. Heidi Skaug ble gjenvalgt som 
skytterstyrets representant for Midt-Norge og som visepresident, mens Jan Åge Gjerstad ble 
gjenvalgt som skytterstyrets representant fra Østlandet.    

Skyttertinget behandlet 19 saker. Fullstendig referat kan leses på www.dfs.no. 

Landsskytterstevnet i 2020 ble lagt til Elverum, med Elverum skytterlag som arrangører.  

http://www.dfs.no/
http://www.dfs.no/
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Den mest omtalte saken på Skyttertinget, kom på bakgrunn av Sotnakk-utvalgets rapport. 
Sotnakk-utvalget leverte sin innstilling til Skytterstyret vinteren 2016, hvor de på oppdrag fra 
Skytterstyret og i henhold til Langtidsplanen 2012-2016, gjennomgikk klassestrukturen med 
tilhørende skyteprogrammer.  To nye klasser ble innført, klasse Eldre Junior for 18-åringer og 
klasse Nybegynner Voksen, for nybegynnere på 100 meter. Klasse Aspirant endret 
klassebenevnelse til klasse Nybegynner Ung.  

Skyttertinget vedtok å endre utvalgsorganiseringen i DFS. Rådgivende utvalg ble lagt ned som fast 
utvalg. Utvalget for Skifeltskyting ble endret til Feltutvalget med virkning fra og med Skyttertinget 
2017, og skal nå ivareta alle feltdisipliner i DFS.      

Skyttertinget vedtok ny Langtidsplan for Det frivillige Skyttervesen gjeldende fra 2017-2020.    

Målselv kommune var vertskap for Skyttertingsmiddagen i Maukstadmoen. Under middagen ble 
organisasjonens høyeste utmerkelse, fortjenstmedaljen i gull, tildelt Reidar Hoel fra Aust-
Finnmark.  

Skytterlagenes tall  
Tallene fra årsrapportene i skytterlagene viser at det er registrert 137 763 medlemmer. Det er 
1210 medlemmer flere enn i 2015, og viser således fortsatt en god utvikling. Antallet aktive 
skyttere (30 skuddskyttere) er 154 011. Dette tallet har vi ikke benyttet i offisielle sammenhenger 
etter 2012, da vi rapporterer nå til myndighetene med antall medlemmer.  

I Langtidsplan for 2012-2016, var det en målsetting om å øke antallet aktive skyttere med 3% over 
18 år og 4% under 18 år i planperioden. I 2012 hadde vi registrert 139 984 aktive skyttere, det vil 
si at vi har økt antall aktive skyttere med ca. 14 000 skyttere i planperioden. Det vil videre si at vi 
har økt antall aktive skyttere med 10% totalt sett. Det er svært positivt at vi nå registrerer nesten 
samme antall betalende medlemmer, som vi hadde aktive skyttere i 2012. I 2012 hadde vi ca. 
128 000 registrerte medlemmer, og vi har således hatt en oppgang i medlemstallet på ca. 10 000 
skyttere i forrige planperiode.   

I ungdomsklassene Aspirant, Rekrutt, Eldre rekrutt og Junior er det registrert 14 390 skyttere i 
2016, som er en marginal nedgang på 11 skyttere fra 2015.  (30-skuddsskyttere som ikke er 
medlemmer i DFS er fra 2012 skjønnsmessig fordelt med 96 % på klasse 1 og 4 % på klasse 
Aspirant). I 2012 var det 13 129 skyttere i ungdomsklassene, og det vil si at i planperioden 2012 -
2016 er antallet ungdomsskyttere økt med 1261 skyttere. Det er en oppgang på nesten 9%, og 
langtidsplanens målsetting på 4% er således overoppfylt. 

Antall skyttere i klasse 3-5 er til sammen 5596, som er en svak nedgang på 32 skyttere fra 2015. I 
veteranklassene er det 5133 skyttere, som er et nærmest identisk antall som i 2015. Tendensen 
er at klasse V73 øker i antall, mens klasse V55 og V65 minker noe.     

Antall avgitte skudd i DFS regi, viser en oppgang fra 2015 på 221 755 skudd, til nesten 24,1 
millioner avgitte skudd i 2016. Det er ca. 1.4 millioner skudd mer enn i 2012 da forrige 
Langtidsplan startet. Således en nesten 6% økning, som i noen grad samsvarer med økningen i 
antallet aktive skyttere.   

Samarbeidet med Forsvaret 
DFS har et svært godt samarbeid med Forsvaret. I 2016 ble samarbeidet utvidet med flere kurs, 
og DFS gjennomførte blant annet et skyteinstruktørkurs og et kurs for skarpskyttere med 
Panserbataljonen i Troms. DFS fikk gode tilbakemeldinger på gjennomføringen. 



4 Norges Skytterstyres årsmelding 2016 

 
 

 

Landsskytterstevnet i Målselv ble støttet av personell fra HV-distrikt 16, Forsvarsmateriell (FMA), 
Forsvarets Logistikkorganisasjon (FLO) og Cyberforsvaret.  
 
Forsvarets personell bidro I stor grad til at gjennomføringen av årets landsskytterstevne ble svært 
vellykket. Etter innføringen av elektronisk målmateriell i feltskyting på Lesja i fjor er behovet for 
mannskap betydelig redusert, og Forsvaret får nå i brukt sin spisskompetanse i de forskjellige 
funksjonen som skal løses iht. avtalen mellom Forsvaret og DFS.  
Det elektroniske skivemateriellet og nettverket fungerte perfekt gjennom hele stevneuken på 
både bane- og feltskytingen.  

Militært NM for våpentypene AG3 og HK416 ble som vanlig gjennomført innledningsvis på 
Landsskytterstevnet.  

Samarbeidet med Heimevernet (HV) sentralt har også i 2016 fungert svært godt. DFS har som 
gjennomført samarbeidskursene I og II med HV. DFS gjennomførte også eget skyteinstruktørkurs 
for HV-03, og fikk svært gode tilbakemeldinger fra kursdeltakerne.  

I samsvar med DFS sin formålsparagraf tilrettelegges all aktivitet i hele organisasjonen for at 
militært personell kan vedlikeholde egen skyteferdighet med tjenesterifle ved deltakelse i 
konkurranser og trening i egen klasse.  

Lokalt og regionalt har HV avtale med skytterlagene om bruk av ca. 150 skytebaner, for 
gjennomføring av skarpskyting under trening og øvelser. I tillegg kommer avtaler med andre 
avdelinger i Forsvaret. Norges Skytterstyre har vedtatt at baner som HV har bruksrettsavtale på 
skal prioriteres ved tildeling av ordinære banebidrag. Forsvarsdepartementet har tilsvarende 
gitt føringer for at miljøpakkemidlene skal prioriteres til baner der skytterlagene har avtale med 
Forsvaret.  

Møtevirksomheten mellom Heimevernsstaben (HVST) og Skytterkontoret har vært god.  
GIHV (fra 1.1.17 Sjef HV) og generalsekretæren har hatt årlig møte iht. samarbeidsavtalen.  
I tillegg er det etablert faste møter mellom HV-staben, Forsvarsbygg og DFS om aktuelle saker, 
og da spesielt prioritering av viktige skytebaneanlegg i forhold til miljøpakkemidler.  

På regionalt og lokalt nivå fortsatte det gode samarbeidet med Forsvaret, og spesielt HV. Dette 
samarbeidet er først og fremst knyttet til HVs bruk av skytebaner og skytterhus til treninger og 
øvinger. 

Skytterkontoret har også et nært samarbeid med Forsvarets Skyteutvalg (FSU). FSU ledes av sjef 
Planavdelingen/HVST, kommandør Lyder Karlsen. 

Forsvarets representant i Norges Skytterstyre er Sjef HV. Generalmajor Tor Rune Raabye er fast 
styremedlem. Brigader Ivar Halset, stabssjef i HVST, er fast varamedlem. 

Administrasjon/regnskap/økonomi 
Driftsstøtten bevilget over Forsvarsbudsjettet var i 2016 kr 29.265.000, fordelt på kr 17.535.000  
i driftsstøtte og 11.730.000 i prosjektstøtte.  Av prosjektstøtten er kr 5.715.000 øremerket til 
miljøpakkeprosjekter.  Pr 31.12.2016 var det et akkumulert mindreforbruk av driftsstøtten fra 
Forsvarsdepartementet på kr 464.800.  Beløpet er søkt overført til bruk i 2017. 

Det frivillige Skyttervesen mottok i 2016 til sammen kr 8.482.490 i mva-kompensasjon.  Det ble 
utbetalt 6.869.234 til 427 av organisasjonens underledd som søkte om slik kompensasjon.  



5 Norges Skytterstyres årsmelding 2016 

 
 

 

Differansen er kompensasjon for sentralleddets del av kostnadene som inngår i 
beregningsgrunnlaget for slik kompensasjon. 

Landslotteriet som ble avholdt i 2016 resulterte i et salg på 88.600 lodd.  Det var tillatt solgt 
120.000.  Brutto salgsinntekter var 2.215.680.  Av dette beløpet ble 1.041.870 liggende igjen i 
skytterlagene som salgsprovisjon.   

Andre inntekter er administrasjonsandelen fra Frifondmidlene.  Det ble i 2016 mottatt kr 
5.379.895 i frifondmidler.  Det er i tillegg tilbakebetalt kr 140.268 fra skytterlag som ikke hadde 
benyttet seg av ordningen i 2015 og tidligere.  I 2016 ble det utbetalt kr 5.251.169 til 481 
skytterlag. 

Årsresultatet for 2016 ble kr 856 784. 

Tilskuddene regnskapsføres etter retningslinjer gitt av tilskuddsyteren og revideres av Nitschke 
AS. 

Salgsvirksomheten 
Salgsavdelingen har i 2016 arbeidet med de samme varegruppene som i 2016.  Stevnebesøk ble 
Landsskytterstevnet i Målselv. 

Salgsinntektene på avdelingen for 2016 er på kr 26,8 millioner kroner som er kr 1,0 millioner 
mindre enn i 2015. 

Omsetningen er kr 1,3 millioner over godkjent totalbudsjettet for 2016, dette gir et positivt 
driftsresultat på kr 734 000, som er kr. 233 000 over godkjent budsjett.   

Ammunisjonssalget 
Salgsinntektene på ammunisjon for 2016 ble kr 14,3 millioner som er kr 200 000 høyere en salget 
i 2015, og kr 0,8 millioner over budsjett.  

NAMMO har vært en solid og god leverandør i 2016, og få leveranseproblemer, som gir positivt 
resultat på omsetningen av ammunisjon og komponenter.  

Salget av kaliber .22 ammunisjon ligger på et lavere nivå enn på flere år. Det er i år omsatt 2,8 mill. 
enheter mot 3,2 mill. i 2015. Grunnen til dette er at noen av leverandørene på det norske markedet har 
«dumpet» priser. Det har blitt stor konkurranse på å få levert finkalibret ammunisjon til skytterne i DFS 

Salget av treningspatroner for jegere er noe lavere enn tidligere. Vi gikk over til en patron med 
bedre kvalitet med noe høyere pris. 2016 viser en omsetning på 134 000 enheter (147 000 i 
2015).  

Våpensalget 
DFS solgte i 2016 SAUER-produkter for kr 11,2 millioner, mot kr 12,6 millioner i 2015. En nedgang 
på kr 1,4 mill. fra 2015, men kr 18 000.- over budsjett. 

Årsaken til salgsnedgangen er nok at mange av de mest aktive lagene nå har fått skiftet ut sine 
lagsgevær, komplettert med SAUER 200 STR. Frifondordningen har hjulpet mange skytterlag med 
å styrke situasjonen med lagsvåpen. 
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SIG SAUER har også i 2016 vært en svært god og stabil leverandør. 

Tabellen viser salg av våpen i perioden 2007 – 2016: 

Type/kaliber 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 
Komp. vp i kal. 6,5 365 329 356 308 257 233 197 212 229 176 
Komp. vp i kal. 6,5 Junior 182 172 206 199 203 151 142 178 158 132 
Kompl. vp i kal. 7,62 3 3 13 8 5 8 2 1 1 1 
Komp. vp i kal. 22 102 78 97 109 85 78 53 73 78 66 
Komp. vp i kal. 22, Junior 90 71 148 135 151 169 129 107 123 112 
Komp. vp i kal. 22, Rekr.       118 123 146 96 
SUM våpensalg 742 653 820 759 701 639 641 694 735 583 
Ombyggingssett 443 378 452 367 336 276 234 288 244 218 
Ombyggingssett,rekr.       26 24 13 13 
Kompletteringssett 45 51 34 36 54 99 64 61 79 33 
Kompl.sett, Jun 14 29 26 21 18 33 41 35 42 17 
Irisblender 131 129 166 139 154 132 111 140 153 120 
Magasin 6,5/7,62 1319 1102 1453 1356 1302 1015 986 1026 1092 903 
Magasin i kal. 22  229 304 427 451 455 628 729 635 419 

 

Annet salg 
Denne gruppen innebærer stevnemateriell inkl. skyteskiver for 15 meter, profileringsartikler, 
medlemskort, geværreimer og pusseutstyr. 

Gruppen har hatt en omsetning på kr 1,2 mill., en økning på kr 200 000 fra 2015, som gir et 
positivt resultat på kr 400 000 i forhold til budsjett.  

Dette er tidenes største omsetning for denne gruppen. 

Andre forhold  

• Vi fikk en prisstigning på ammunisjon fra Nammo, i oktober på ca. 2,8 % og en prisstigning 
på våpen på 3 %. Hovedårsaken til dette er justeringer i forhold til valuta. 

• Det er skifte på leverandør på treningspatroner. 
• Alle SAUER 200 STR leveres nå med justerbar kinnstøtte, samtidig som SIG SAUER også har 

satt i gang produksjon av dioptre med finknepp. 

Sentral utdanningsvirksomhet 
Den sentrale utdanningsvirksomhet i DFS er gjennomført med utgangspunkt i DFS sin 
Langtidsplan for 2012 – 2016, og i den utdanningsvirksomhet organisasjonen tradisjonelt tilbyr 
sine medlemmer og tillitsvalgte. Virksomheten er gjennomført slik:  

Instruktørutdanning 
Skyteinstruktørutdanning er en prioritert oppgave i DFS. Instruktører er nøkkelpersonell for en 
kvalitativ og kontinuerlig rekrutterings- og opplæringsvirksomhet. Instruktørutdanningen skjer 
gjennom et godt innarbeidet og variert opplæringstilbud regionalt i samlagene, og i DFS sentralt. 
For å styrke instruktørutdanningen ytterligere er det i år i regi av DFS arrangert instruktørkurs 1a i 
hver av landets fem landsdeler. Følgende instruktørutdanning er gjennomført i 2016:  



7 Norges Skytterstyres årsmelding 2016 

 
 

 

• Lokale instruktørkurs i regi av samlagene – varierende varighet. 
1 kurs med totalt 10 elever. 

• Instruktørkurs 1, alternativ modell i regi av Skytterkontoret – tre dagers varighet.  
5 kurs, totalt 131 elever.  

• Instruktørkurs 1, samarbeidskurs mellom HV og DFS – fem dagers varighet. 
1 kurs med 17 elever. Arrangert ved HVSKS.  

• Instruktørkurs 2, samarbeidskurs mellom HV og DFS – fire dagers varighet. 
1 kurs med 13 elever. Arrangert ved HVSKS.  

Lederutdanning 
I DFS sin lederutdanning er det en sentral oppgave å utdanne de tillitsvalgte i samlagene for at de 
i neste omgang skal stå for opplæring av de tillitsvalgte i skytterlagene.  Sentralt løses dette ved å 
tilby et innføringskurs for nyvalgte samlagsledere, ungdomsledere, utdanningskontakter, IT-
kontakter og kasserere. I 2016 deltok 36 elever på dette kurset.  

Etter turnus holdes landsdelsvise oppfølgingsseminar hvert annet år for samlagenes ledere, 
ungdomsledere, utdanningskontakter og oppnevnte samlagsinstruktører. Utover representanter 
for administrasjonen deltar leder og ungdomsleder i landsdelskretsene, samt landsdelenes 
representanter i Skytterstyret og i DFSU. Det er i år arrangert ett felles seminar for Sørlandet og 
Østlandet landsdeler med til sammen 65 tillitsvalgte.  

Samlagenes evne og vilje til å drive utdanning av de tillitsvalgte i lagene varierer. Mange samlag 
gir et godt og variert opplæringstilbud, samtidig som det er flere samlag der tilbudet om 
opplæring er kun sporadisk eller helt fraværende. For å imøtekomme dette skal 
ungdomskonsulenten i DFS i løpet av langtidsplanperioden holde et rekrutterings- og 
ungdomslederkurs i alle samlag. Ved denne planperiodens utløp er dette gjennomført i 45 
samlag. I tillegg skal ferdige kurspakker utviklet av DFS redusere terskelen og gjøre det enklere for 
samlagene å holde interne kurs. Samlagenes opplæring av de tillitsvalgte i lagene er i år 
gjennomført slik: 
 

Kurstype Antall kurs Antall elever 
Kurs i adm. og drift av skytterlag 31 kurs 487 
Ungdomslederkurs  10 kurs 143  

 
Aktivitetskurs 
Det er samlagenes oppgave å arrangere aktivitetskurs og samlinger for sine skyttere. Særlig er det 
stor interesse og dyktighet knyttet til å arrangere samlinger for ungdomsskyttere. Samlagenes 
opplæringstilbud fordeler seg i år slik:  
 

Kurstype Antall kurs Antall elever 
Aktivitetskurs  18 kurs 227 
Samling for rekrutteringsskyttere 62 samlinger 873 
Samling for første års senior/nybegynner voksen 9 samlinger 95 
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Støtte til samlagene 
DFS yter i begrenset omfang instruktørstøtte til samlagene i de tilfeller samlagene mangler dette. 
I år ha dette blitt prioritert til rekrutteringsvirksomheten, ved at ungdomskonsulenten har bidratt 
med foreleserstøtte ved ungdomslederkurs i 6 samlag.  

Samlagene kan etter gitte kriterier søke om bidrag fra DFS for gjennomført 
opplæringsvirksomhet. Det er for 2016 utbetalt til sammen 579 000 kr i slik støtte. Følgende 
samlag har mottatt bidrag: Agder, Akershus, Aust-Agder, Aust-Finnmark, Follo, Gauldal, 
Gudbrandsdal, Hardanger & Voss, Hedmark, Inntrøndelag, Lofoten, Namdal, Nordfjord, Nordmør, 
Nord-Østerdal, Numedal, Opland, Oslo, Ringerike, Rogaland, Romsdal, Sogn Indre, Sogn Ytre, 
Sunnfjord, Sunnhordland, Sunnmør, Telemark, Troms, Uttrøndelag, Valdres, Vest-Agder, 
Vesterålen, Vestfold, Vest-Telemark, Østerdal og Østfold.  

Annen virksomhet 
En vesentlig del av det daglige arbeidet består i å støtte organisasjonsleddene med faglig- og 
reglementsrelatert veiledning på telefon eller pr. e-post. Det meste av organisasjonens 
undervisnings- og opplæringsmateriell er nå elektronisk tilgjengelig for de tillitsvalgte i lag og 
samlag. Parallelt med dette er det fortsatt betydelig etterspørsel etter avdelingens 
utdanningsmateriell i papir- og hefteformater. DFS sin hjemmeside, samt organisasjonens 
Facebook-side brukes aktivt til å informere om aktuelle tema innen sektoren ved at det hver uke 
legges ut minst en ny fagartikkel. Fra høsten 2016 legges det ut tilsvarende ukentlig fagartikkeler 
om feltskyting i anledning Feltåret 2017.  

DFS tilbyr hvert år en tilpasset opplæring for skyteinstruktører i Forsvaret. DFS har i år arrangert 
ett 4-dagers skyteinstruktørkurs for befal i Panserbataljonen på Setermoen og ett 5-dagers kurs 
for befal ved Telemark og Buskerud HV-distrikt 03. I tillegg har DFS bidratt med veiledning og 
skytetrening for skarpskyttere i Panserbataljonen. DFS har et godt samarbeid med Forsvarets 
skyteutvalg, som støtter DFS med instruktører ved kursene for Forsvaret. Fra 1. september er 
Harald Lundnes tilsatt i prosjektstilling ved Skytterkontoret med primæroppgave å styrke 
samarbeidet med Forsvaret slik at vi kan bidra ytterligere med skytetrening og 
instruktørutdanning for Forsvarets personell.  

Ved skyteinstruktørkursene som DFS arrangerte høsten 2016 kunne deltakerne gjennomføre 
deler av kurset som e-læring på forhånd for å redusere kurstiden. Responsen var meget god ved 
at hele 90 av 131 deltakere benyttet denne muligheten. Utdanningsavdelingen vil fortsette denne 
satsingen og prioriteter utvikling av tilbudet til å omfatte alle de viktige fagområder for 
tillitsvalgte og instruktører.  

Utdanningsavdelingen har i tillegg utført oppgaver knyttet til den generelle virksomhet ved 
Skytterkontoret, herunder: Saksbehandling til Norges Skytterstyre, forberedt saker med 
tilhørende sekretærfunksjoner for DFSU, DFS/SFU, og ledet landslagets virksomhet i fbm. Nordisk 
Mesterskap. I tillegg deltar avdelingen aktivt i forberedelsene til- og gjennomføring av 
Landsskytterstevnet, herunder spesielt i opplæring av militære mannskaper og skyteteknisk 
støtte til arrangører.  
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Ungdoms‐ og rekrutteringsarbeidet 
Det frivillige Skyttervesen Ungdomsutvalget (DFSU) har ledet dette arbeidet. Hovedmålet for 
2016 må sees i sammenheng med målet for planperioden 2012-2016. Målet for denne perioden 
har vært å øke antall skyttere under 18 år med 4 %, og antall skyttere 18 år og eldre med 3 % i 
planperioden. For å nå målene har det i 2016 vært gjennomført tiltak under følgende 
satsningsområder:  

• Skyteskole.  
• Lederutvikling.  
• Fellesskap og miljø.  
• Voksenrekruttering.  

Medlemsmassen i ungdomsklassene har de siste årene vært relativt stabil. 2016 sammenliknet 
med 2015 er tilnærmet helt likt med 2016. Det er gledelig å se at aspirant-klassen øker, men det 
er tilsvarende bekymringsfullt at det fortsatt er et frafall i de øvrige ungdomsklassene.  

Planperioden 2012-2016 er nå over og resultatet er svært bra. Målet som ble satt i 2012 var en på 
4% blant medlemmene under 18 år. Her er fasiten at det har vært en økning på nesten 10%. 
Tallene for skyttere over 18 år er også svært positive. Her er det også en økning på nesten 10 % 
siden 2012. Med fasit i hånd kan man med det fastslå at hovedmålene for ungdoms- og 
rekrutteringsarbeidet i 2012-2016 ble nådd med god margin.  

Satsingen på skyteskole som ble igangsatt 2015 fortsatte også i 2016. Dette gav rekordresultater 
og mange nye arrangører av skyteskole. Hele 142 lag arrangerte skyteskole med et samlet antall 
på 1504 deltakere. Dette er en økning på 24 lag sammenliknet med 2015 og 180 flere elever 
sammenliknet med 2015. Økningen gir håp om at medlemsmassen under 18 år vil stige i 
fremtiden. Det er spesielt gledelig at 29 av de 141 lagene som arrangerte skyteskole arrangerte 
for første gang siden 2010. Dette gir håp om at mange lag vil arrangere skyteskole regelmessig i 
fremtiden. 

Ungdomskonsulenten har i 2016 arrangert ungdomslederkurs for seks samlag (Hardanger og 
Voss, Oslo, Akershus, Follo, Sunnmør og Østfold). Kursene er populære og det er utelukkende 
gode tilbakemeldinger fra deltakerne. 

Under LS gjennomførte DFSU «LS-treffet, nok en gang med bra oppmøte. Ca. 150 personer møtte 
opp for å høre på Ola Herje (skyteskole), Mona Isene (skyting for mestring), Kjell Hovland 
(langtidsplan) og Roy Håkstad og Børre Pedersen (prosjektet «Stang-Inn»).  

Deltakelsen blant rekrutteringsskytterne på Landsskytterstevnet i Målselv viser en gledelig 
utvikling sammenliknet med 2006. I 2016 deltok det 694 og dette er det høyeste deltakerantallet i 
ungdomsklassene under LS i Målselv noensinne. Statistikken har vist en positiv utvikling de siste ti 
årene. Spesielt gledelig er det å se at deltakelsen i klasse rekrutt relativt sett stiger. 

 Landskonkurransen i geværskyting for skolene har de siste årene hatt en kraftig nedgang. Det 
deltok i 2016 15 skoler med 1006 deltakere og dette er ca. på samme nivå som i 2015. På 
bakgrunn av den sviktende deltakelsen ble det vedtatt av Norges Skytterstyre, etter anbefaling av 
DFSU at denne konkurransen skulle avvikles. Skoleåret 2015/2016 ble dermed det siste 
konkurranseåret. Midlene som er brukt på denne konkurransen er flyttet over til prosjekter i 
skolen.  
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Valgfag/prosjekt i skolen ble gjennomført av 18 skytterlag og skoler, med til sammen 686 
deltakere. Det er en økning på 228 elever sammenlignet med 2015.  

Det har i 2016 vært arrangert totalt 82 kurs på samlagsnivå som retter seg mot ungdomsskyttere, 
ferske seniorer, lagsinstruktører og ungdomsledere. Dette er en fin økning siden 2015 og det 
høyeste antallet slike kurs og samlinger som er arrangert i planperioden (2012-2016) 

Skytebaner 
Sakene som berører skytebaner er sentralt ivaretatt av anleggssjefen, i samarbeid med de faste 
eksterne konsulentene (juridisk og teknisk konsulent). Det er som tidligere fokusert på 
skytebanesikkerhet og forebygging/løsning av konflikter i tilknytning til skytebaner.   

Utfordringer som er aktualisert er spørsmål omkring offentlig regulering av skytebane-
områder. Dette er tidkrevende, dyre og kompetansekrevende prosesser, som er nødvendige 
for å holde skytebanene åpne. DFS bistår således skytterlagene med kompetanse som ikke 
bare sikrer bruksinteressene, men også at gjeldende regelverk etterfølges for framtidig bruk 
av baneområdene. 

Det arbeides med en håndfull prosjekter som det av miljømessige årsaker er viktig å løse sett i 
et samfunnsmessig perspektiv. Kommunale myndigheter får i disse tilfellene bistand i form av 
spisskompetanse og til å løse juridisk og teknisk krevende saker. Dette hjelper kommunene til 
å frigjøre areal og begrense støy når anlegg flyttes.  

Det er gitt bistand til offentlige instanser på både teknisk og juridisk side. Kommunal bistand 
er i løpet av 2016 opprettholdt på tilsvarende nivå som i 2015. Bistand er gitt i de tilfeller hvor 
saker aktualiserer behovet for kompetanse, i for eksempel flytteprosesser eller 
nyetableringer. 

Skytebaneregisteret er etablert og benyttes blant annet til skytebaneguide.no som er en 
nettsøketjeneste for søk etter skyteanlegg. Det gjenstår fortsatt å kvalitetssikre opplysningene 
for å oppnå optimal nøyaktighet. Dette utføres gjennom fortløpende kontroll og årlig 
rapportering fra de regionale skytebanekontaktene. 

Miljøpakkeprosjektet 
I 2016 er det fullført 2 enkeltprosjekter innenfor miljøpakken. Skytterlagene som disponerer 
anleggene som er gjennomført i 2016 er Hornindal og Markane skyttarlag og Sarpsborg 
skytterlag. Etter føringer fra Forsvarsdepartementet i 2012 prioriteres anlegg som Forsvaret 
benytter i tilfeller hvor også miljøkriteriene oppfylles. Anlegget i Sarpsborg brukes som 
oppsetningssted av Heimevernet. Anlegget inneholder fasiliteter, skytebane, kontor etc som 
Heimevernet benytter jevnlig. Anlegget i Hornindal benyttes av Heimevernet og i tillegg 
benytter Politiet anlegget til trening. Gjennomføring av prosjektene medfører støyforbedring 
for omgivelsene. I begge prosjektene har anleggseierne gjort vesentlig egeninnsats for 
oppgradering av anlegget. Egeninnsatsen omfatter arbeid og økonomiske kostnader. Arbeidet 
lagene har utført innebærer en betydelig anleggsteknisk og sikkerhetsmessig forbedring. 

Per dato har vi ca 10-12 anlegg som er kvalifisert for miljøpakketiltak. Det er fortsatt mange 
skytebaneanlegg som kan kvalifisere til støydempingstiltak gjennom miljøpakken, som ikke er 
påbegynt utredet. Videre utredninger tar sikte på å avklare nærmere hvor stor andel av 
anleggene som fullt ut tilfredsstiller kriteriene for tildeling. Det arbeides kontinuerlig, blant 
annet gjennom banekontaktordningen, med å registrere aktuelle anlegg for tildeling. 
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Følgende 6 skytterlag har mottatt utbetaling bidrag til grunnerverv: 
Alvdal, Finnøy, Isfjorden og Åndalsnes, Radøy, Sandar og Sandefjord, Tydal,  

Følgende 55 skytterlag har mottatt juridisk bistand i løpet av 2016:  
Alteren, Askøy, Aurland, Ås, Balsfjord, Bamble, Bergen, Bø, Båtsfjord, Egge, Eidsberg, Enebakk, 
Etne og Ølen, Fana, Finnøy, Frosta, Gaular, Geilo, Granvin, Halden, Hildre og Brattvåg, Hitra, 
Holum, Hovin, Klæbu, Lakselvdal, Lesjaskog, Lier, Lom og Skjåk, Mandal, Moss og Våler, Naustdal, 
Nore og Uvdal, Norheimsund og Øystese, Notodden, Overhalla, Radøy, Riflen og Skoger, 
Ringerike, Saltdal, Sande, Sem, Skedsmo, Snarum, Sokna, Stavanger, Søndre Odalen, Tolgen, 
Tromsø, Trondhjems, Valnesfjord, Vestre Tustna, Viken, Voss, Øvre Eiken. 

Følgende 55 skytterlag har mottatt teknisk bistand i løpet av 2016: 
Alteren, Andebu, Askvoll og Holmedal, Bamble, Bergen, Bø, Egge, Eidsberg, Enebakk, Fana, Flikka, 
Flå i Hallingdal, Flå i Uttrøndelag, Frosta, Geilo, Gisund, Gjerpen, Herdla, Hildre og Brattvåg, 
Holum, Hornindal og Markane, Hovin, Hægeland, Inderøy, Konsmo, Lakselvdal, Leikanger, Lierne, 
Lillehammer, Meland, Moldtustranda, Moss og Våler, Nordbygda og Rand, Nore og Uvdal, 
Norheimsund og Øystese, Nøtterø, Ringerike, Røyken, Sandar og Sandefjord, Sarpsborg, Sem, 
Skedsmo, Sokna, Steinkjer, Steinsdalen, Sulitjelma, Søgne, Søndre Odalen, Sørum, Tromsø, 
Tønjum, Ugland, Ullensaker, Vik i Sogn, Ås. 
 
IT‐arbeidet 
Alle skytterlag brukte i 2016 Mitt-DFS og har medlemmene registrert i dette systemet. Alle 
skytterlagene som leverte årsrapport brukte systemet, og skytterlagene har i 2016 levert inn 
årsrapporten raskere enn tidligere år. Stadig flere skytterlag registrerer medlemskontingent i 
systemet. Dette er også nødvendig med tanke på Frifond-ordningen. 

Løsningen på Mitt-DFS videreutvikles kontinuerlig med nye løsninger som gjør hverdagen enklere 
for skytterlagene. Vi har også økt hardware kapasitet (last-balanserer) på både web server for å 
takle økende trafikk, flere brukere og ny funksjonalitet. 

973 e-post kontoer var registrert på skytterlag, samlag og kretser ved utgangen av året. Dette er 
en oppgang på 38 fra 2015. 459 internettsider er kjøpt av skytterlag og samlag. Dette er en 
økning på 22 i forhold til 2015, men man ser en vridning fra eldre løsninger til nyere løsninger. 
Ved utgangen av 2016 er det 175 abonnement for livevisning til skytterlag og samlag i drift, som 
er en økning på 16 fra 2016.  

Ved utgangen av 2016 hadde vi 40 skytterlag som bruke Grasrot hjemmesidene. Dette er en 
hjemmeside løsning som er langt enklere å bruke enn de andre løsningene vi har pr. i dag, og 
som vil blir vår videre satsning på hjemmesider. 

Nye sider for Landsskytterstevnet ble lansert og godt mottatt.  Under Landsskytterstevnet ble 
det også gjort endringer for å gjøre innlesing av feltresultater mer robust. I starten av stevnet ble 
det oppdaget flere feil, disse ble fortløpende rettet. På slutten av stevnet gikk det meste 
smertefritt. 

Mitt DFS er kontinuerlig utviklet og det ble brukt en del tid på å lage påmeldingsløsningen 
responsiv. Dette gjør det enklere å bruke påmelding på mobile enheter, samt mindre belastning 
på servere. 

Det ble i begynnelsen av august 2015 igangsatt mulighet for at skytterlag kunne velge at 
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premiepenger etter et stevne ble betalt ut fra Skytterkontoret mot at skytterlaget betalte inn 
hele premiebeløpet. I 2016 ble premiepenger for i overkant av 6.000.000,- fakturert og senere 
utbetalt av Skytterkontoret. Ordningen har vært en suksess og sparer i alle fall skytterlagets 
kasserer for mye arbeid når premiepenger etter et stevne skal utbetales. 

Prosessen rundt den interne behandlingen av beregning og utbetaling av Frifondmidler ble i 
løpet av året forbedret og implementert som en del av medlemssystemet Winorg. Dette gjør at 
de ansatte på Skytterkontoret som jobber med Frifond sparer tid og unngår manuelle feilkilder. 

Landsskytterstevnet 
Landsskytterstevnet ble arrangert i Øverbygd, Øvre Målselv (Råvatn skytebane), ved Øvre Målselv 
skytterlag i perioden 29. juli - 5. august 2016. Dette var sjette gang Landsskytterstevnet ble 
arrangert på Råvatn skytebane i Øverbygd, og sjuende gangen i Målselv. Baneskytingene ble 
avviklet på samme område som tidligere LS. Arenaen hadde blitt oppgradert de siste årene og 
framsto som modernisert og funksjonell. Grovfelten gjennomførtes på elektronisk målmateriell, 
og som tidligere i Mauken skytefelt, og finfelten i tilknytning til baneanlegget på Råvatn. Sammen 
med skytterradio, storskjerm og resultattavler ble det lagt godt til rette for resultatservice.  

I forkant av Landsskytterstevnet ble det arrangert Militært NM for klasse AG3 og HK416. Et svært 
vellykket arrangement.  

Landsskytterstevnet 2016 vil bli husket for et godt organisert stevne både sportslig og 
administrativt. Tilknytningen til Skjold Leir og det lokale Forsvaret var en viktig faktor, og en 
bidragsyter både på og utenfor arena. Under stevnet ble LS arrangøren støttet av HV-16 Nord-
Hålogaland. 

Skyttercampen ble etablert på «Skogstadjordene», som lå i gangavstand fra skytebanen.  

Stevnet hadde 3363 påmeldte, hvorav 3152 deltok under stevneuken. Dette gir en 
frafallsprosent på 6,3 %. Går vi tilbake 10 år til 2006 var tallene 3530 påmeldte, hvorav 3151 
deltok, som gir en frafallsprosent på 10,7 %. 

Ser vi på tallene i ungdomsklassene viser de at 675 skyttere deltok under LS 2016. Dette utgjør 
21,4 % av den totale deltakermassen. 

Imøtekommende og rutinerte mannskaper fra Forsvaret, herunder en stor mannskapsstyrke fra 
Heimevernet (HV-16), bidro sammen med arrangøren slik at Landsskytterstevnet ble best mulig 
gjennomført. Forsvarets tilstedeværelse gir et godt bilde på det gode samarbeidet med DFS.  

Arrangementet bidrar utvilsomt til økt bevissthet og nærere tilknytning mellom Forsvaret og det 
sivile samfunn, som her representeres med skytterne og deres familier i et antall på ca. 15 000 
mennesker. 

Sportslige resultater: 
Skytterkonge og kongepokalvinner ble Daniel Sørli (Høland/Bjørkelangen) med 348 poeng, fulgt 
av Esten Skårild (Heim/Hemne), som ble Skytterprins med 348 poeng. Irene Knudsen Bøe (Sandar 
og Sandefjord), ble Skytterprinsesse og sikret seg også tredjeplass i mesterskapet med 347 
poeng. 

Samlagsskytingen for seniorer ble vunnet av Agder med 391 poeng (16*). Andreplass gikk til 
Akershus med 390 poeng (13*). Numedal skjøt seg til en tredjeplass med 388 poeng (11*).  
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Lagskytingen for senior ble vunnet av Jondalen med 296 poeng (13*), foran Oslo Østre med 294 
poeng (13*) og Høland/Bjørkelangen med 294 poeng (12*). 

Norgesmester i feltskyting ble Terje Svarteberg (Geilo) med 42/10. Andreplassen gikk til John 
Olav Ågotnes (Sartor) med 42/9. Tredjeplassen sikret Trond Inge Rødland (Klepp) med 42/8, etter 
omskyting med Sverre Brovoll (Oslo Østre) og Hans Bakken (Nordre Skage). 

Norgesmester i felthurtigskyting ble Harald Tandberg (Søndre Modum). 16 skyttere møttes til 
duell. I finalen gjelder det å være best i to av tre dueller. I finalen møttes Sivert Opsahl 
Gjermshus (Grue) og Harald Tandberg (Søndre Modum), hvor Tandberg seiret over Opsahl med 
beste tid på første og i den siste og avgjørende duellen. 

Inge Hvitås (Sauherad) ble vinner av Stangskytingen, med 30 treff, etter omskyting med Jenny 
Stene (Haga). 

I rekrutteringsklassenes baneskyting fikk vi følgende vinnere. Klasse Rekrutt ble vunnet av Daniel 
Ivar Brevik (Røyken og Hurum). Klasse ER ble vunnet av Andreas Riksheim Oldeide (Sykkylven). I 
Klasse Junior var det Espen Stenhaug (Stavanger) som vant. Feltfinalene fikk følgende vinnere. 
Klasse Rekrutt ble vunnet av Christian Hjartholm Solheim (Oppedal/Brekke). Klasse ER vant 
Ludvik Edholm (Fredrikstad). Vinneren av klasse Junior ble Julie Kruhaug (Bjerkvik). 

Samlagsskytingen for rekrutteringsklassene ble vunnet av Hordaland med 400 poeng (23*), foran 
Rogaland med 399 poeng (31*). Agder fikk tredjeplassen med 399 poeng (23*). 

I veteranklassenes baneskyting fikk vi følgende vinnere. Klasse V55, Øyvind Lilledrange (Flikka), 
klasse V65, Helge Elvebakk (Levanger og Frol) og klasse V73, Svein Rorgemoen (Øyfjell). I 
feltfinalene fikk vi følgende vinnere. Klasse V55, John Melvin Tveiten (Rollag og Veggli), klasse 
V65, Per Olav Holden (Jordet og Tenaasen) og i klasse V73, Odd Kolsrud (Begnadalen). 

Samlagsskytingen for veteraner ble vunnet av Uttrøndelag med 399 poeng (21*), foran 
Inntrøndelag med 398 poeng (24*). Troms skjøt seg til tredjeplass med 398 poeng (22*). 

Militært NM ble vunnet av h.h.v. Magne Almås, Operasjonsstøtte Terningmoen i klasse HK416, 
men s AG3-klassen ble vunnet av Alf Stensli fra HV08 Agder og Rogaland.    

Når det gjelder NM i skogsløp med skyting som ble arrangert under Landsskytterstevnet vises det 
til avsnitt med Skifelt/skogsløp med skyting. 

Nordisk mesterskap og Nordisk ungdomsmesterskap i bane‐, felt‐ og felthurtigskyting 
Årets mesterskap ble arrangert 1. – 4. september i Skøvde/Sverige.  

Norge stilte med følgende ledere og utøvere: 

Ledere: 
Lagleder Jens Sverre Knutsen, leder ungdom Ole Henry Finvåg, generalsekretær Jarle Tvinnereim, 
trener Ola Herje 

Følgende seniorer representerte Norge: 
Øyvind Haugen/Urskog, Tor Arnfinn Homme/Kristiansand og omegn, Tor Harald Lund/Søgne, 
Geir Atle Metveit/Imenes, Jan Kare Moland/Drangedal, Åse Marit Myrvang/Steinsgård, Roger 
Nilsen/Tynset, Lise Margrethe Rinde/Åsane/Hordvik, Trond Inge Rødland/Klepp, Daniel 
Sørli/Høland/Bjørkelangen, Peter Sørli/Greipstad, Anette Thingbø/Time, Anne Ingeborg Sogn 
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Øiom/Randsfjord, Pål Øyvind Ørmen/Råde, John Olav Ågotnes/Sartor. 

På ungdomslaget deltok for Norge: 
Miriam Bjerklund/Holla, Ingrid Finnestad/Skjeberg, Thomas Krågtorp/Råde, Trine Ramsvik 
Stette/Engesetdal/Skodje, Helene Storenes/Imenes. 

Resultater og prestasjoner: 
Norge vant alle lagkonkurranser, de fleste med god margin. Mesterskapet ble en stor suksess for 
Norge, der totalt 14 av 18 individuelle medaljer tilfalt våre skyttere. 

Mesterskapets første øvelse var baneskyting – liggende. Her ble det seier til Anette Thingbø 
foran John Olav Ågotnes. Danske Bjarne Veile ble nr. tre.  
 
I baneskytingen med nordisk program vant Anette Thingbø sitt andre gull for dagen. På sølvplass 
fulgte Lise Margrethe Rinde mens Tor Harald Lund ble nr. tre. I ungdomsklassen ble det også 
tredobbelt norsk med Trine Ramsvik Stette som vinner etter omskyting med Ingrid Finnestad. 
Helene Storenes ble nr. tre.  
 
Kraftig vindvær preget feltskytingene. Mester ble svenske Olle Gabrielsson som vant med to treff 
foran Tor Arnfinn Homme. Nr. tre ble Geir Atle Metveit.  
Blant ungdommene ble det dansk seier til Sarah G. Hansen. Trine Ramsvik Stette ble nr. to, mens 
Ella Carlsson fra Sverige ble nr. tre.  
 
I felthurtig lånte arrangøren vårt mobile felthurtiganlegg.  Øvelsen ble dominert av våre skyttere 
med Pål Øyvind Ørmen som vinner. Nærmest fulgte Tor Arnfinn Homme og deretter John Olav 
Ågotnes.  
 
Norgescupen i baneskyting 
Norgescupen 2016 ble gjennomført etter «Retningslinjer for Norgescupen i baneskyting», med ni 
stevner fordelt på tre helger. Det ble innført offisiell Norgescup for klasse V55. 

Første runde ble arrangert på Østlandet, ved skytterlagene Asker, Oslo Østre og Frogn og 
Drøbak. De tre arrangørlagene hadde et gjennomsnitt på 700 skyttere. 

Andre runde ble arrangert i Nord-Norge i forbindelse med Landsskytterstevnet i Øvre Målselv 
ved skytterlagene Storfjord, Falken og Målselv. Lagene hadde et gjennomsnitt på 1057 skyttere.  

Avslutningsrunden ble arrangert på Sørlandet ved skytterlagene Stavanger, Egersund og Gjesdal. 
De tre arrangørlagene hadde et gjennomsnitt på 338 skyttere. 

Norgescupen i baneskyting klasse 3-5 ble vunnet Anette Thingbø, Time, med 2084 poeng, to 
poeng foran Kim-André Aannestad Lund, med 2082 poeng. Tredjeplassen sikret Daniel Sørli, 
Høland/Bjørkelangen med 2082 poeng. 

Vi fikk åtte forskjellige vinnere på de ni NC-stevnene. Daniel Sørli, Høland/Bjørkelangen, skjøt til 
to stevneseire under årets Norgescup. 

Norgescupen i baneskyting klasse V55 ble vunnet av Ivar Fjeldberg, Asker, med 2082 poeng, 
foran John Melvin Tveiten, Rollag og Veggli, med 2080 poeng. Tredjeplassen gikk til Arne 
Grøtting, Oslo Østre, med 2078 poeng. 
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Vi fikk 6 forskjellige vinnere på de ni NC-stevnene. Ivar Fjeldberg, Asker, Odvar Staxrud, 
Tingelstad, og Alf Høysæter, Tysse, skjøt til to stevneseiere hver seg. 

Norgescupstevnene har status og samler et stort antall skyttere. 2016-sesongen viser et 
gjennomsnitt på 698 skyttere pr. stevne, fordelt på 9 stevner, og 882 unike skytter-ID-er 
registrert. I klasse 3-5 registrerte vi et snitt på 369 skyttere, mens det for klasse V55 var et snitt 
på 64 skyttere pr. stevne.  

Norgescupen er avhengig av dyktige arrangører. NC 2016 ble gjennomført eksemplarisk av 
samtlige arrangører, både sportslig og administrativt. Kvaliteten på enkeltstevner og 
tilbakemeldinger angående NC-rundene i sin helhet har vært gjennomgående positive. 

Norgescupkomiteen har i 2016 bestått av Toni Hovdedalen (leder) og Geir Finstad som 
Skytterkontorets representanter, mens Pål Øyvind Ørmen fra Råde skytterlag har vært skytternes 
representant i komiteen. 

 
Skifelt/skogsløp med skyting 
Utvalget for skifelt (DFS/SFU) har ledet arbeidet innen sektoren etter fastlagte retningslinjer. 

Sesongen startet med NM i skifelt, arrangert av Nordbygda og Rand skytterlag 20.-21. februar. Her 
vant Herman Erdal fra Førde normaldistansen og fikk med det sin fjerde Kongepokal i skifelt. 
Sprintøvelsen ble vunnet av en annen ringrev, Per Johan Gjølga fra Stallvik. Karoline Erdal fra Førde 
var suveren blant damene, og tok sitt 2. og 3. NM-gull som senior i skifelt. 

NM i skogsløp med skyting normaldistanse ble arrangert under Landsskytterstevnet i Målselv. Her 
var det igjen Ole Martin Erdal fra Førde som gikk til topps blant herrene, slik han har gjort hvert år 
siden 2013. Vinner av klasse senior kvinner ble hans lillesøster Karoline Erdal.  
Sprint og stafett ble arrangert av Førde skytterlag lørdag 1. oktober. Vinner av senior menn ble 
Arild Bentsen fra Fana, mens det var hjemmehåpet Karoline Erdal som gikk til topps blant 
kvinnene. Karoline hadde for øvrig beste tid av alle på sprintdistansen. 
Stafetten for herrer ble vunnet av Hordaland skyttersamlag, mens Sunnfjord vant stafetten for 
kvinner på hjemmebane. 

Norgescupen i skifelt og skogsløp med skyting ble vunnet av Per Johan Gjølga fra Stallvik og 
Karoline Erdal fra Førde. Gjølga vant med knappest mulig margin på Herman Erdal. Ole Martin 
Erdal ble nummer tre. Blant kvinnene tok Marit Johanne Hegg, Hegg og Heidi Skaug, Isfjorden og 
Åndalsnes henholdsvis 2. og 3. plass. 

Aktivitetskonkurransen i skifelt eller skogsløp med skyting hadde i 2016 en oppgang både i antall 
deltakende lag og utøvere. I år deltok 33 lag med til sammen 749 starter. Dette er det nest høyeste 
deltakertallet siden starten i 2003. Vinner av konkurransen ble Stord skytterlag med hele 200 
deltakere. 

Under Landsskytterstevnet på Lesja hadde utvalget for skifelt stand sammen med DFSU. Denne var 
bemannet lørdag til onsdag. 

 
Skytingens Dag 
Skytingens Dag ble avholdt 5. juni. Skytingens Dag er dagen da organisasjonen synliggjør og 
markedsfører seg selv i lokalmiljøet ved skytterlagene. Her skal mulige støttespillere fra Forsvaret, 
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næringslivet, kommune og publikum generelt bli gitt grunnleggende informasjon angående vår 
organisasjon. 

Langtidsplan 2016-2020 fastslår en revitalisering av Skytingens Dag som en arena for profilering 
og markedsføring.   

Tallene for 2016 viser at Skytingens Dag hadde 5070 deltakere, noe som gir en oppgang på 64 
deltakere fra året før. 

 
Norsk Skyttertidende 
Norsk Skyttertidende (NST) kom ut med seks utgivelser i 2016. De fem første med 76 sider, det 
siste med 72 sider. Det er det høyeste gjennomsnittet for bladet noen gang. Tilbakemeldingene 
fra leserne har vært gode på innholdet. Redaktør har vært Tom-Vegard Feltstykket, som startet i 
jobben 1. mars i 2015. 

Norsk Skyttertidende har siden sommeren 2015 hatt sin egen hjemmeside, 
www.skyttertidende.no,  der nyhetssaker blir lagt ut fortløpende. Forskjellen fra bladet er at dette 
er i stor grad resultatorienterte saker, mens bladet har mer fokus på historiene bak. Dessuten 
presentasjon av skytterlag over hele skytter-Norge. 

I 2016 fikk Norsk Skyttertidende 200.000 kroner i prosjektmidler fra Forsvarsdepartementet til 
utvikling av nettsiden www.skyttertidende.no. Arbeidet endte i et nytt publiseringsverktøy via 
dfsgrasrot. Det ble også jobbet en del med videreutvikling av nettsiden samt en løsning for 
publisering av video og krysspublisering mot sosiale medier. Målsettingen har også vært en 
sterkere tilknytning til Forsvaret. 

NST fikk i 2016 et meget godt økonomisk resultat.  Bladet ga et overskudd på 356.957 kroner. Det 
er et svært positivt resultat som gjorde NST selvfinansierende for andre året på rad.  Dette etter 
systematisk og godt arbeid. 

Annonsesalget ble i 2016 på 534.295 kroner, som er en økning på ca. 47.000 kroner fra året før. 
Og om lag 200.000 kroner økning på de to siste årene totalt. 

NST har om lag samme antall abonnenter som de siste årene. Det har vært jobbet godt med å 
verve nye abonnenter. Bladet har cirka 7.400 abonnenter. Cirka 1.000 av disse er 
gratisabonnenter, blant annet kommuner, aviser, medier og forsvarets avdelinger.  

Ordningen med tre obligatoriske nummer for skytterlagene fortsatte, og blir fakturert 
skytterlagene direkte.  

Distribusjonen blir gjennomført via Helt hjem Mediepost, som leverer lokalavisene rundt i landet. 
Dette har fungert tilfredsstillende, selv om det er noen som ikke mottar bladet. Men dette 
problemet var større tidligere da vi brukte Posten. 

 
Antidoping 
Det ble foretatt 27 kontroller på 4 stevner. Det var på første norgescuprunde i baneskyting Oslo, 
og på siste norgescuprunde i baneskyting på Gjesdal. I tillegg ble det gjennomført kontroll under 
Landsskytterstevnet i Øvre Målselv, samt på Oslo Open innendørsstevne på Nordstrand. 

 

http://www.skyttertidende.no/
http://www.skyttertidende.no/
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Prøvene ble gjennomført av Antidoping Norge og analysert på Aker universitetssykehus. Samtlige 
prøver var negative. 

Det er et svært godt samarbeid mellom Det frivillige Skyttervesen og Antidoping Norge, og også i 
2016 ble det avholdt et samarbeids-/og avtalemøte. 

 
NRK 
I 2016 inngikk DFS en ny fireårsavtale med NRK sport angående TV-sendinger fra 
Landsskytterstevnet. Fra Landsskytterstevnet i Øvre Målselv ble det sendt ca. 11 timer fra 
onsdag, torsdag og fredag i stevneuka. For første gang ble kongelaget sendt direkte på kveldstid, 
og det ga tidenes seerrekord fra Kongelaget med 510 000 seere.      

 
Frende Forsikring  
Det ble i 2016 inngått en samarbeidsavtale med Frende Forsikring A/S om forsikring av verdiene 
til skytterlag og skyttere. Samarbeidet har hatt en god oppstartsfase, og det forventes at avtalen 
også kan gi kjærkomne midler til organisasjonen. Det ble brukt mye ressurser på å gjøre avtalen 
kjent i samlag og skytterlag. Det å skaffe organisasjonen større økonomiske midler i form av slike 
samarbeidsavtaler, er også i tråd med Langtidsplanen.  

 



Protokoll vedlegg 2 

 

Årsberetning og årsregnskap 2016 
 



ÅRSBERETNING 2016 AVGITT I HENHOLD TIL REGNSKAPSLOVEN 

Det frivillige Skyttervesen (DFS) er en ideell, frivillig, landsomfattende organisasjon opprettet 
ved stortingsvedtak 30. juli 1892, med virkning fra 1. juli 1893.  

Stortinget godkjente ny formålsparagraf 19. desember 2016: Det frivillige Skyttervesens 
formål er å fremme god våpenkultur og praktiske skyteferdigheter, samt sikre tilgang til en 
desentralisert skytebanestruktur, til nytte for Forsvaret og samfunnet for øvrig. 

Virksomheten skjer i skytterlagene (ca. 850) over hele landet etter grunnregler gitt av 
Stortinget, Skyttertinget og Norges Skytterstyre.  Skytterkontoret er DFS’ administrasjons-, 
kompetanse- og servicekontor og er plassert i Oslo. 

Inntektene til finansiering av DFS’ drift og aktivitet er i hovedsak tilskudd fra  
Forsvarsdepartementet. Andre inntekter til denne finansieringen stammer fra avgifter fra 
skyttere og skytterlag, andel av mva.-kompensasjon og frifondtilskudd, overskudd fra den 
kommersielle delen på Skytterkontoret samt markeds- og renteinntekter.  Kr 3.743.993 av 
kostnadene til drift og aktiviteter ble i 2016 finansiert med andre inntekter. 

Årsresultatet er på 856.784 kroner. 

Norges Skytterstyre mener at årsregnskapet gir et rettvisende bilde av Det frivillige 
Skyttervesens eiendeler og gjeld, finansielle stilling og resultat.  Fortsatt drift av organisa-
sjonens virksomhet er lagt til grunn for regnskapet, da styret anser at forutsetningen for 
fortsatt drift av den sentrale virksomheten er til stede. 

Arbeidsmiljøet ved Skytterkontoret er sikret gjennom internkontroll for å ivareta helse, miljø 
og sikkerhet.  Et eget verneombud sørger for at de pålagte kontrollrutiner blir fulgt.   

På Skytterkontoret jobber det 2 kvinner og 14 menn.  Alle stillinger er heltid. I tillegg har vi et 
midlertidig engasjement knyttet til oppfølging av avtalen med våpenleverandøren Sig Sauer. 

Generalsekretær og assisterende generalsekretær, som utgjør Skytterkontorets ledelse, er 
begge menn.  Alle faste stillinger på Skytterkontoret har sin egen stillingskode etter Statens 
Lønnsplanhefte, og følgelig en fast lønnsramme.  Dette momentet er viktig for å fremme 
likestilling mellom kjønnene på Skytterkontoret.    

I hele organisasjonen jobbes det for å få større kvinneandel blant våre tillitsvalgte på alle 
nivåer.  DFS har blant annet kvinnerepresentasjon i Norges Skytterstyre, Ungdomsutvalget 
(DFSU) og Skifeltutvalget (DFS/SFU).  

Det har ikke vært alvorlige skader eller ulykker som har rammet de ansatte i 2016. 
Sykefraværet ved Skytterkontoret utgjorde 2,6 % av den ordinære arbeidstiden.   

Det frivillige Skyttervesen har i 2016 vært involvert i forskning og utvikling innenfor følgende 
områder: 

- Utvikling av eLærings moduler til utdanning av skyteinstruktører og tillitsvalgte.
- «Skyting for mestring» - prosjekt der målet er å bruke en rekke positive sider ved

skytesporten som nøkkel til at flere elever i skolen skal kunne oppleve mestring.

Vedlegg 2



Organisasjonens virksomhet påvirker det ytre miljøet på to hovedområder: 

Gjennom salgsvirksomheten gjør en seg nytte av de transport- og 
distribusjonstilbud som finnes i samfunnet. 

Aktiviteten i skytterlagene påvirker det ytre miljø, vesentlig i form av støy. 
Disse forholdene er regulert gjennom Forurensningsloven og tilhørende 
konsesjonsbestemmelser. 

�k,!2 
!<lell Strand Hovland 

Styremedlem 
Leder DFSU 

Oslo, 24. april 2017 

','/;,;?,!l',P;"'Y' 

Jarle Tvinnereim 
Generalsekretær 



DET FRIVILLIGE SKYTTERVESEN 
RESULTATREGNSKAP 2016 

 
    

DRIFTSINNTEKTER Noter 2016 2015 
    
Salgsinntekter 1,3,4,6 29 643 402 30 475 255 
Abonnementsinntekter 1,4 1 845 600 1 870 900 
Tilskudd fra FD 1,2 29 265 000 28 745 000 
MVA-kompensasjon  1 613 256 1 734 949 
Arrangementsavgifter  1 275 055 1 451 215 
Salgsinntekter landslotteriet 1,5 1 173 780  
Andre inntekter  268 994 268 782 
Sum driftsinntekter  65 085 087 64 546 101 
    
DRIFTSKOSTNADER    
Varekostnad 1 23 482 205 24 791 678 
Lønnskostnad 1,10 12 630 622 12 761 443 
Avskrivning varige driftsmidler 1,8 286 131 269 531 
Annen driftskostnad 1 18 158 345 17 390 515 
Utbetalte tilskudd 1 8 822 783 9 185 340 
Sum driftskostnad  63 380 086 64 398 507 
    
NETTO TIL/FRA TILSKUDD FD    
Overførte tilskudd fra FD til neste år 2,11 -464 798 -7 118 
Overførte tilskudd fra FD fra tidligere år 2,11 7 118 53 874 
    
DRIFTSRESULTAT   1 247 321 194 350 
    
FINANSPOSTER OG EKSTRAORDINÆRE POSTER    
Sum finansinntekter  109 463 91 735 
Verdinedskrivning aksjer  -500 000  
Resultat av finansposter  -390 537 91 735 
    
    
ÅRSRESULTAT  856 784 286 085 
    
Endring i egenkapitalen:    
Egenkapital med lovpålagte restriksjoner    
Landslotteriet 2016 5 405 394  
 
Egenkapital med selvpålagte restriksjoner    
Overførte midler DFS Trygdefondet 12  -15 475 
    
Annen egenkapital    
Fri egenkapital  451 390 301 560 
Sum  856 784 286 085 
 

 

 

 

 



 

 
 

DET FRIVILLIGE SKYTTERVESEN 
BALANSE PR 31.12.2016 
    
 Noter 2016 2015 
EIENDELER    
    
ANLEGGSMIDLER    
Varige driftsmidler    
Landskytterstevnemateriell 8 2 222 648 2 425 779 
Sum varige driftsmidler  2 222 648 2 425 779 
    
Finansielle anleggsmidler    
Aksjer 13 130 000 630 000 
Lånefinansiering reservedelslager 8 500 000 500 000 
Sum finansielle anleggsmidler  630 000 1 130 000 
    
SUM ANLEGGSMIDLER  2 852 648 3 555 779 
    
    
OMLØPSMIDLER    
Varer 9 9 440 415 9 872 556 
    
Fordringer    
Kundefordringer  3 564 184 1 473 139 
Andre kortsiktige fordringer 9 1 202 651 741 306 
Sum fordringer  4 766 835 2 214 445 
    
Bankinnskudd, kontanter og lignende 11 4 795 633 9 081 446 
    
SUM OMLØPSMIDLER  19 002 883 21 168 447 
    
SUM EIENDELER  21 855 531 24 724 226 
    
    
    
    
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 





DET FRIVILLIGE SKYTTERVESEN 
Regnskapsprinsipper 
Årsregnskapet er satt opp i samsvar med regnskapslovens bestemmelser og er utarbeidet 
etter norske regnskapsregler.  Anbefalinger til god regnskapsskikk for ideelle organisasjoner 
er lagt til grunn der dette er ansett formålstjenlig.  For øvrig er god regnskapsskikk for små 
foretak lagt til grunn. 
 
Årsregnskapet omfatter driften av den sentrale delen av Det frivillige Skyttervesen.  Det er 
utarbeidet egen regnskapsoppstilling over aktivitetene som er finansiert ved hjelp av 
tilskuddet mottatt fra Forsvarsdepartementet.  Denne er inntatt som note i regnskapet. 
Ubrukte tilskuddsmidler i 2016 er oppført i balansen som kortsiktig gjeld. 
 
Aktiviteten som er finansiert av andre inntekter er i regnskapet fordelt på følgende 
virksomhetsområder: 

- Salg av våpen, ammunisjon og organisasjonsartikler, 
- Drift av Norsk Skyttertidende, 
- Drift av ”Mitt DFS”, 
- Landslotteriet 2016 
- Organisasjonsvirksomhet som tar til seg kostnader som ikke dekkes av det 

offentlige tilskuddet. 
 
Transaksjoner regnskapsføres til verdien på transaksjonstidspunktet.  Tilskuddet fra 
Forsvarsdepartementet resultatføres i tildelingsåret.  Med tildelingsåret menes samme året 
som tilskuddet er ment å dekke driften av Det frivillige Skyttervesen.  Øvrige offentlige 
tilskudd resultatføres i samme år som tilsagn blir gitt.  Annen inntekt resultatføres når den er 
opptjent.  Utgifter er kostnadsført i samme periode som tilhørende inntekt og aktivitet. 
 
Det frivillige Skyttervesen er ikke skattepliktig for noen del av virksomheten. 
 
Klassifisering av balanseposter 
Omløpsmidler og kortsiktig gjeld omfatter normalt poster som forfaller til betaling innen et år 
etter balansedagen, samt poster som knytter seg til varekretsløpet.  Øvrige poster er 
klassifisert som anleggsmidler. 
 
Aksjer 
Langsiktige investeringer er i balansen klassifisert som finansielle anleggsmidler.  
Anleggsaksjer balanseføres til kostpris og nedskrives til virkelig verdi når verdifall forventes å 
ikke være forbigående. 
 
Kundefordringer 
Kundefordringene er oppført i balansen til pålydende etter fradrag for avsetninger til forventet 
tap. 
 
Varebeholdninger 
Lager av innkjøpte varer for videresalg er verdsatt til laveste av anskaffelseskost etter FIFO-
prinsippet og virkelig verdi. 
 
Varige driftsmidler 
Eiendeler bestemt til varig eie og bruk, balanseføres og avskrives.  Avskrivning 
gjennomføres lineært over driftsmidlets økonomiske levetid.   
 
Pensjonsforpliktelser 
DFS har avtale om avtalefestet pensjonsordning.  Ordningen er tilskuddsbasert gjennom 
medlemskap i Statens Pensjonskasse.  Det er derfor ingen pensjonsforpliktelser knyttet til 
ordningen. 
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Note 2 – Tilskudd fra FD    
INNTEKTER 2016  2015 
Ordinært tilskudd  23 550 000  23 745 000 
Miljøpakkemidler  5 715 000  5 000 000 
Andre tilskudd    
Sum inntekter 29 265 000  28 745 000 
    
UTGIFTER    
11 Administrasjon 7 669 963  7 266 801 
    
12 Arrangementer    
12a Landsskytterstevnet 500 000  1 380 036 
12b Nordisk Mesterskap 324 527  399 264 
12d NM skifelt og NM skogsløp 112 293  124 169 
Sum post 12 936 820  1 903 469 
    
14 Tilskudd lag, samlag og kretser 1 432 492  1 466 378 
    
15 Anleggsavdelingen    
15a Ordinær drift 4 202 826  4 526 701 
15b Miljøpakken 5 453 977  5 106 813 
Sum post 15 9 656 803  9 633 514 
    
16 Utdanning 3 958 115  3 601 630 
    
17 Ungdom og rekruttering 2 437 591  2 487 986 
    
18 Felt- og skifeltskyting    
18a Feltskyting 491 568  501 400 
18b Skifeltskyting 270 678  319 623 
Sum post 18 762 246  821 023 
    
20 Informasjon 1 953 290  1 610 955 
    
Sum utgifter 28 807 320  28 791 756 
    
Mindreforbruk tilskudd 457 680  -46 756 
    
Underbruk av tilskudd fra tidligere år 7 118  53 874 
Overført tilskudd til neste år 464 798  7 118 
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Note 4 – Driftsregnskap for Norsk Skyttertidende 
 2016  2015 
Driftsinntekter:    
Annonseinntekter 534 295  487 710 
Abonnementsinntekter 1 845 600  1 870 900 
Sum driftsinntekter 2 379 895  2 358 610 
    
Produksjon-/distribusjonskostnader    
Trykningsutgifter 267 440  352 125 
Porto- og distribusjon 407 541  446 916 
Sum produksjons-/distribusjonskost 674 981  799 041 
    
Lønnskostnader 1 011 545  978 768 
    
Annen driftskostnad    
Driftsavtaler 11 658  9 012 
Inventar, kontormaskiner osv 11 401  60 797 
Innløsing standplass.no   41 250 
Revisjonshonorar 22 775  21 550 
Andre honorarer 60 540  115 646 
Kontorrekvisita 25 043  17 093 
Telefon og porto 40 239  25 609 
Reise- og oppholdsutgifter 178 531  198 249 
Markedsføring 8 482  6 988 
Forsikring 3 094  3 489 
Tap på fordringer 5 000   
Sum annen driftskostnad 366 763  499 683 
Driftsresultat 326 606  81 118 
 
 
Note 5 – Landslotteriet 2016 
 2016  Forrige lotteri 
Driftsinntekter:    
Brutto salgsinntekter 2 215 650  2 571 800 
Til skytterlagene 1 041 870  1 185 035 
Netto salgsinntekter 1 173 780  1 386 765 
    
    
Lønnskostnader 47 141  213 984 
    
Annen kostnad    
Entreprenørkostnader 135 950  194 500 
Lotterigevinster 477 660  800 377 
Porto og andre kostnader 31 135  61 870 
Motivasjonspremier 76 500  109 050 
Sum annen kostnad 721 245  1 165 797 
Driftsresultat 405 394  6 984 
Antall solgte lodd 88 626  102 872 
 
 
    



Note 6 – IKT-tjenester til skytterlag og skyttersamlag 
 2016  2015 
Inntekter:    
Salgsinntekter 2 163 464  2 059 445 
Sum inntekter 2 163 464  2 059 445 
    
Varekostnader:    
Tjenester til videresalg 51 960  100 252 
Sum varekostnader 51 960  100 252 
    
Lønnskostnader 132  14 662 
    
Annen driftskostnad    
Drift av medlemssystemet 591 934  453 218 
Inventar kontormaskiner osv 38 663   
Konsulenthonorarer EDB 1 040 126  1 002 454 
Kontorrekvisita 2 537  1 827 
Telefon og porto, epost skytterlag/samlag 48 190  38 426 
Reiseutgifter 2 082   
Ansvarsforsikring 47 230  52 391 
Tap på fordringer 23 350   
Sum annen driftskostnad 1 794 112  1 548 316 
Driftsresultat 317 260  396 215 
    
 
Note 7 – Organisasjonsutgifter  

   

 2016  2015 
Administrasjon 146 567  328 900 
Arrangementer, avskrivninger jfr note 8 269 531  269 531 
Arrangementer, øvrige kostnader 2 519 389  1 976 078 
Medaljer, premier, hedersbevisninger 596 400  726 859 
Kommunikasjon, kommunikasjonsprosjekt 212 106  967 660 
Sum 3 743 993  4 269 028 
 

 
 
Note 8 – Varige driftsmidler 
 Finansiert Finansiert av  
  av tilskudd andre midler Sum 
Anskaffelseskost 01.01.16 621 241 3 049 691 3 670 932 
Tilgang 2016  83 000 83 000 
Avgang 2016    
Anskaffelseskost 31.12.16 621 241 3 132 691 3 753 932 
Akkumulerte avskrivninger 31.12.16 621 241 910 043 1 531 284 
    
Bokført verdi 31.12.16 0 2 222 648 2 222 648 
    
Årets ordinære avskrivninger  286 131 286 131 
    
Økonomisk levetid Avskr.plan  Avskr.beløp 
10 år 10 %  269 531 
5 år 20 %  16.600 
 



 
 
Fordringer med forfall senere enn ett år:  

 
 

  

   2016 2015 
Finansiering reservedelslager Sauer   500 000 500 000 
 
 

    

 
 
Note 9 – Beholdninger 

  
 
 

 
 

2016 

 
 

2015 
Våpen   2 951 333 3 667 598 
Ammunisjon   5 160 531 4 815 561 
Organisasjonsartikler   1 328 551 1 389 397 
Sum   9 440 415 9 872 556 

     
Beholdning av premier og skjold   167 140 424 571 

     
Beholdningene er oppført til anskaffelseskost.  Ukurans er hensyntatt.  
Beholdningen av premier og skjold er vurdert som forskuddsbetalt kostnad og inngår i 
posten "annen kortsiktig fordring".     
 
 
 
Note 10 – Lønnskostnader ansatte, godtgjørelser, lån til ansatte  
 
Samlede lønnskostnader i resultatregnskapet er fordelt på følgende poster: 

 2016 2015 
Lønnskostnader 10 813 367 10 932 429 
Folketrygdavgift 1 567 802 1 585 964 
Pensjonskostnader (AFP) 147 870 140 159 
Annen godtgjørelse 101 583 102 891 
Sum 12 630 622 12 761 443 
 
Antall årsverk i 2016: 16  
 

 Generalsekretær Styret 
Lønn 951 250 120 000 
Annen godtgjørelse 13 909 183 854 
Sum 965 159 303 854 
 
 
Lån til ansatte i organisasjonen utgjør kr. 220 766. 
 
Som arbeidsgiver har DFS oppfylt kravet til obligatorisk tjenestepensjon (OTP) til sine 
ansatte gjennom avtale med Statens Pensjonskasse.  Det foreligger ikke andre avtaler om 
spesielle pensjonsrettigheter, sluttvederlagsordninger eller andre godtgjørelser. 
 
Revisor 2016 2015 
Kostnadsført honorar revisjon 173 500 178 125 
Kostnadsført annet honorar 54 250 37 375 
Sum 227 750 215 500 
 



Beløpet inkluderer merverdiavgift. 
 

 
Note 11 – Bundne midler, garantier, forpliktelser  
Bundne midler og garantier: 2016 2015 
Skattetrekkskonto 692 013 632 904 
Tollgaranti 903 248 902 346 
Lotterigaranti 778 708 0 
Ubenyttet tilskudd fra FD 464 798 7 118 
Sum 2 838 767 1 542 368 
 
Ubenyttet tilskudd fra FD gjelder innsparing på gjennomføring av prosjekter. Midlene er 
overført til bruk i 2017 og er øremerket prosjekt. 
 
Forpliktelser: 
Framtidige utbetalinger av banebidrag etter Skytterboka kapittel 13. Det er pr 31.12.2016 gitt 
tilsagn for til sammen kr 460.000 i ordinært banebidrag samt bidrag til kjøp av banegrunn der 
Norges Skytterstyre har brukt retten gitt i kapittel 13.370 til å bestemme når forpliktelsene 
skal gjøres opp.  Tilsagnene er gitt under forutsetning av fortsatt offentlig tilskudd. 
 
 
 
Note 12 – DFS Trygdefondet  

 2016 2015 
Skytterlagenes andel til dekning av forsikringspremie 47 230 52 391 
Årspremie ansvarsforsikring  47 230 67 866 
Belastet DFS Trygdefondet 0 15 475 
 

 
 
 
Note 13 – Aksjer 
 
Selskap Antall Eierandel Pålydende Verdi 
FriiVii AS, Bueråsen 36, 3234 Sandefjord 7500 20 % 80,- 600 000 
Nedskrevet i verdi    500 000 
Ny verdi FriiVii AS    100 000 
Landsskytterstevnet AS, Lørenvangen 19, 0580 
Oslo 

30000 100 % 1,- 30 000 

Sum    130 000 
 
Note 14 – Endring egenkapital 
Egenkapital 01.01.2016 8 809 904 
Resultat (overskudd til fri egenkapital) 2016 451 390 
Korreksjon ført mot egenkapital 232 607 
Egenkapital 31.12.2016 9 493 901 
 
Korreksjon ført mot annen egenkapital i 2016 er en tilbakebetaling fra leverandør i 2016, men 
der hele beløpet vedrører prissettingen på leverandørens vareleveranser i 2015.  Beløpet 
knyttes ikke til driftsåret 2016 og er derfor ført direkte mot egenkapitalen. 
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